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Luokiteltu  
nostoketju  
2,8 / 2,0 tn LK 8
• 8 mm / 2 m
• 2-haarainen
• SFS/EN-818-2
Alin hinta ed. 30 pv 139,-
NKV08202L

Kaivonrengastarrainsetti 2 tn
• SFS/EN-818
• varmuuskerroin 4:1
• tartuntaväli 40-120 mm
• ketjun pituus 2 m
• kokonaispituus 2,3 m
KRT2HA 459,-

Polttoainesäiliö 250 l 
Jerry
• 12/24 V pumppu  

(30L/min/50L/min)
• tankkausletku 4,0 m,  

alumiinipistooli
• nosto alhaalta trukilla
• ei vaadi ADR-tutkintoa
FC0264

1100,-

Alustarasvat
CLS-2 EP
• hyvä korroosion- ja ruosteensuoja
• NLGI-luokka: 2

18 kg
WKR1831

174,- 
(9,67 e/kg)

420 ml
WKR31

510 
(12,14 e/l)

Louhoskynnet 
Vastaava  
alkuperäisnro Koko Tuotenro Hinta

CAT 9N4352 J350 KK20403 46,-
CAT 9N4452 J450 KK20404 95,-

Kauhan  
kynsi-istukat

Vastaava  
alkuperäisnro Koko Tuotenro Hinta

CAT 6Y3254 J250 KK21101 25,-
CAT 3G6304 J300 KK21102 38,-

Kaivinkoneiden kynnet ja istukat
esim.

Meiltä myös kauhankynnen tapit ja lukkorenkaat

Hitsattavat  
kaivinkonekoukut

Koko Tuotenro Hinta

2 tn KK200002 29,50
3 tn KK200003 39,50
5 tn KK200005 65,-

CAT-tyypin 
maakynnet

Vastaava  
alkuperäisnro Koko Tuotenro Hinta

CAT 1U3302 J300 KK20302 26,-
CAT 1U3352 J350 KK20303 34,-

99,-
(139,-)

Urakat luotu  
onnistumaan

Hinnat sis. alv 24%

Tarjoukset voimassa 31.5.2024 saakka. Hinnat sis. ALV 24 %. Pidätämme oikeuden hintamuutoksiin.

Tekijöiden kauppa. Katso lähin kauppiaasi ikh.fi
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Koneyrittäjät ovat olleet mukana luomassa tieverkon kun-
nossapidon visiota, jolla päätöksentekijöiden huomio ha-
lutaan kiinnittää tiestön ja sen kunnossapidon merkityk-

seen yhteiskunnalle.
Tämän tässä lehdessä tarkemmin esiteltävän selvityksen viestit 

on kiteytetty viiteen keskeisimpään viestiin, joista ensimmäinen on 
se, että Tiestön suuret ikäluokat tulossa peruskorjausikään. Pää-
tiemme on rakennettu valtaosin 1960–1970- luvuilla ja tiestön 
korjausvelka on kasvussa 2020-luvun loppuun mennessä, vaikka 
sen hoitamiseen on varattu rahaa tälläkin vaalikaudella. 

Toiseksi tien pintakunto, hoito ja rakenteellinen kunto vaikut-
tavat toisiinsa – ne on otettava huomioon kokonaisuutena. Esi-
merkiksi pinnan eheys estää veden pääsemistä rakenteisiin, paik-
kaukset puolestaan estävät veden pääsyä rakenteisiin sekä toi-
saalta rakenteen kestävyys pitää pinnan tasaisena ja ehjänä, kun 
taas huono rakenne vastaavasti kasvattaa pinnan vaurioitumis-
ta, urautumista ja epätasaisuutta 

Kolmanneksi tienpidon rahoitus tulee saada kohti yhteiskun-
nallista optimitasoa. Tällöin tienpidon kustannukset ja liikennöin-
nin kustannukset ovat tasapainossa keskenään. Tällä hetkellä voi-
daan arvioida oltavan optimin alapuolella, mikä merkitsee sitä, 
että tienpitoon käytetään liian vähän rahaa ja vastaavasti liiken-
nöinnin kustannukset kohoavat. Kunnossapidon rahoitustasoa 
nostamalla vältetään korjausvelan räjähtäminen käsiin. Samal-
la säästetään tieverkon päällä tapahtuvassa toiminnassa. Se mer-
kitsee kuljetustalouden ja energiatalouden paranemista sekä elin-
keinoelämälle myönteisiä vaikutuksia kuten toimitusvarmuutta. 

Neljänneksi raskas liikenne tulee nostaa keskeisempään osaan 
tieverkon kunnossapidossa. Tiestöllä on suuri vaikutus raskaan 
liikenteen kautta elinkeinoelämään ja elinkeinoelämällä taas 
Suomen talouteen ja kilpailukykyyn. Siltojen ja teiden rakenteet 
täytyy pitää käyttökelpoisina suurentuneelle kalustolle. 

Viidenneksi toimintaympäristön muutos lisää kunnossapidon 
vaatimustasoa. Sään ääri-ilmiöiden kasvu on jo nähtävissä ja 

Pääkirjoitus

vahvistumassa. Kaluston, työvoiman ja rahoituksen tarve tule-
vat sen vuoksi kasvamaan. Tieverkon liikennemäärien jakauma 
muuttuu Suomen vilkkaiden ja hiljaisten alueiden polarisoitues-
sa. Kuitenkin teollisuus ja kauppa tarvitsevat myös tulevaisuu-
dessa laajasti Suomen tieverkkoa, yksityisteitä myöten. Liikenne-
määrään perustuva kunnossapito ei saa heikentää teollisuuden 
ja kaupan käyttämän vähäliikenteisen tieverkon käytettävyyttä, 
vaan tarvitaan toimitusketjuajattelua. 

Näitä viestejä on viety kevään kehysriiheen ja muutoinkin päät-
täjien tietoisuuteen. Säästöjä tullaan tarvitsemaan, mutta omal-
ta osaltamme pyrimme siihen, ettei säästöillä vain kustannuk-
sia siirtämällä valtiolta kansalaisille ja yrityksille samalla koko-
naiskustannuksia kasvattaen. Se kun olisi hölmöläisten hommaa.

Matti Peltola

Hyvällä tiellä parempaan tulevaisuuteen

30.8.-1.9. 

Jämsä 29.-31.8.
4

Alateksti
1234 5678
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Lehti on Aikakausmedia ry:n jäsen ISSN 0788–9860 (painettu)
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rototilt.com

Automaattiset 
työlaitteen vaihdot 
QuickChange™ 
-järjestelmällä
QuickChange™ järjestelmällä voit unohtaa 
manuaaliset työlaitteen vaihdot. Sen avulla 
voit vaihtaa rototilttiin kytketyt työlaitteet 
nopeasti – tai ohittaa rototiltin, kun et 
tarvitse sitä. Joko kerroimme, että voit 
tehdä kaiken suoraan ohjaamosta?

rototilt.com/quickchange

 KEHTAA 
KEHUA.

Jitalta sain heti puhelimella 
kiinni asiasta ymmärtävän 

ammattilaisen ja homma 
hoidettiin maaliin.
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Energiapäivän avaukses-
sa Koneyrittäjien varapu-
heenjohtaja Marko Vai-
nionpää muistutti viime 

vuonna julkaistusta AFRYn sel-
vityksestä. Se osoitti kotimaisten 
polttoaineiden vajeen: turpeen ja 
energiapuun saatavuus ei riitä kat-
tamaan niiden kysyntää vuoteen 
2028 asti. Orpon hallitusohjelmas-
sa turpeelle osoitetaan huoltovar-
muusrooli, joka nyt on kuitenkin 
häviämässä. Syynä on turpeen käy-
tön vähentyminen ja jopa loppu-
minen, koska turpeen käyttö on 
energialaitoksille nykyisellään lii-
an kallista. Kun ei ole käyttöä, ei 
ole myöskään tuotantoa.

– Turve ei ole enää huoltovar-
muuspolttoaine, jos sitä ei vars-
toihin tuoteta eikä se varastoissa 
vaihdu. Kysynnän puute johtaa sii-
hen, että energiaturpeen tuotanto-
koneisto poistuu ja samalla loppuu 
huoltovarmuus, Vainionpää sanoi.

Koneyrittäjät on yhdessä eräi-
den energiayhtiöiden kanssa kehi-
telleet mallia, jolla energiaturpeen 
huoltovarmuusrooli voitaisiin tur-
vata siirtymäkaudella. 

– Tukipaketti muodostuu turve-
veron poistosta sekä niin sanotus-
ta SGEI-tuesta. SGEI-tuki tarkoit-
taa, että julkisella tuella ostetaan 
yhteiskunnalle tärkeää erityispal-
velua, jota ei muuten markkinaeh-
toisesti synny. Tässä tapauksessa 
se tarkoittaisi tiettyä määrää kau-
kolämpöä turpeella tuotettuna. Se 
johtaisi siihen, että energiajyrsin-
turvetta käytettäisiin ja tuotettai-
siin, jolloin huoltovarmuuden edel-
lyttämä tuotantoketju pysyisi elin-
kelpoisena, Vainionpää sanoi.

Mallia on esitetty hallituspuolu-
eille, jotta turpeen huoltovarmuus-
rooli toteutuisi myös todellisuu-
dessa eikä vain hallitusohjelma-
kirjauksena.

SIRPA HEISKANEN

Koneyrittäjien Energiapäivä Mikkelissä

Kaukolämmön tuottajat uutta etsimässäKaukolämmön tuottajat uutta etsimässä
Kova talvi muistutti taas, että lämpöä 
Suomessa tarvitaan. Puuta on poltettu 
piiput punaisina ja jopa turve on 
kelvannut niin, että varastot alkavat olla 
tyhjiä. Koneyrittäjien Energiapäivässä 
näkyi, että kaukolämmön tuottajat 
etsivät nyt kiivaasti uusia keinoja, joilla 
torpat jatkossa pidetään lämpiminä.

Varastointi on osa 
huoltovarmuutta

Energiapäivän ohjelmassa piti olla 
maa- ja metsätalousministeri Sari 
Essayahin puheenvuoro, mutta 
eduskunnan kuuleminen muutti 
ministerin päiväohjelmaa. Paikalle 
saatiin etäyhteydellä ministerin 
valtiosihteeri Päivi Nerg, joka 
valotti monipuolisesti hallituk-
sen näkökulmaa energiakysy-
myksiin. Nergin mukaan Suomen 
vahvuus on monipuolinen ja hajau-
tettu energiantuotanto. Venäjän 
hyökkäyksestä Ukrainaan syntyi 
Eurooppaan energiakriisi, mutta 
Suomi on selvinnyt siitä muuta 
Eurooppaa paremmin.

– Meillä on jo aiemmin aloitet-
tu fossiilisista polttoaineista luo-
puminen ja se on nyt nopeutunut, 
Nerg totesi.

– Hallitusohjelma lähtee puh-
taan energian Suomesta, joka ra-
kentuu uusituvan energian käytös-
tä, mutta hallitusohjelma nostaa 
myös huoltovarmuuden tärkeäk-
si. Huoltovarmuus on monen asi-
an summa, eikä voi olla vain yhtä 
näkemystä turpeeseen tai puuhun.

Myös varastointi nähdään halli-
tusohjelmassa tärkeäksi energia-
kysymyksissä. Energiapuun varas-
toinnin kehittämiseksi on käyn-
nissä TIESIT-hanke, jossa selvite-
tään energiapuuterminaalien ke-
hittämistarpeita. Turpeen huolto-
varmuusvarastointi on Huoltovar-
muuskeskuksen velvoite ja Nerg 
muistutti, että varastointivelvoi-
te pitää sisällään myös varaston 
kierron.

Huoltovarmuuden kannalta 
Nerg otti esiin myös toisen tärke-
än turpeeseen liittyvän seikan: kas-
vu- ja kuiviketurpeiden tuotanto 
on uhattuna samalla kun energia-
turpeen käyttö ja tuotanto loppuu. 

Energiapäivän päätteeksi vierailtiin ESE Energian Pursialan 
voimalaitoksella ja seurattiin Hakevuori Oy:n haketusnäytöstä.

Koneyrittäjien 
varapuheenjohtaja 
Marko Vainionpää nosti 
avauspuheessaan esiin 
SGEI-tukijärjestelyn, 
jolla voitaisiin 
varmistaa turpeen 
huoltovarmuusroolin 
säilyminen 
siirtymäkaudella.

Energiapäivän osallistujatkin tarvitsivat energiaa, lounastauko oli paikallaan. 

Energiapäivän seminaari pidettiin 
Mikkelin Sokos Hotel Vaakunan 
uudistetussa auditoriossa.
ProSilvan toimitusjohtaja Norbert Schalkx 
(takana keskellä) esitteli monipuolista kuitu- ja 
energiapuun korjuuseen hyvin sopivaa ProSilvan 
nelipyöräistä S3-hakkuukonetta. Schalkx kertoi 
ProSilvan kuulumisista: Saksassa on nyt virallinen 
jälleenmyyjä, jonka kanssa ProSilva on lähdössä 
yhdessä kesän KWF-messuille.

Agco Powerin dieselgeneraattorit suunnitellaan ja valmistetaan 
Tampereella. Valikoima kattaa tehoalueen 60–2500 kVA (48–2000 kW) ja 
niitä voidaan käyttää varavoimanlähteenä, varsinaisena voimanlähteenä 
sekä huipunleikkauskäytössä. Varavoimageneraattoreita saa Agco Powerilta 
sekä siirrettävinä että kiinteästi asennettuina, kertoi Agco Powerin Product 
Manager Andrzej Jamrozinski. Kuva: Tiina Rajaniemi

SeAMKin 
yrittäjyysasiantuntijan 
Mika Koivupuiston 
aiheena oli vastuullisuus 
pienyrityksissä.

9
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Ruuantuotannossa ja kotieläintuo-
tannossa kasvu- ja kuiviketurpeet 
ovat ominaisuuksiltaan ylivoimai-
sia. Ministeriössä on tehty selvi-
tys kasvu- ja kuiviketurpeen tar-
peesta ja saatavuudesta jatkossa.

– Kasvu- ja kuiviketurpeesta pi-
täisi myös tehdä huoltovarmuus-
kriittinen materiaali, Nerg sanoi.

Aurinkovoimala entiselle 
turvesuolle
EPV Energian tytäryhtiön EPV 
Aluevarannot Oy:n toimitusjohtaja 
Timo Orava kertoi Energiapäi-
vässä Lapuan Heininevalle suun-
nitellusta aurinkovoimapuistosta. 
EPV Aurinkovoima Oy teki viime 
vuoden joulukuussa investointi-
päätöksen teollisen mittakaavan 
aurinkovoimapuiston rakenta-
misesta entiselle turvetuotan-
toalueelle Lapuan Heininevalle. 
Turpeentuotanto on alueella 
päättynyt ja lopputarkastus sen 
suhteen on tehty viime vuoden 
syyskuussa. 

Teollisen mittakaavan aurinko-
voimapuisto tarkoittaa lukuina tä-
tä: alueen koko 140 hehtaaria, noin 
140 000 aurinkopaneelia, paneeli-
telineitä noin 100 kilometriä ja te-
lineiden alla olevia betonipalkke-
ja noin 200 kilometriä. 

– Järkyttävän suuri tavaramää-
rä tarvitaan puiston rakentami-
seen. Siitä syystä yksi tärkeä pe-
riaate meillä on ollut se, että ra-
kennetaan vain omalle maalle, Ti-
mo Orava kertoi.

Puiston kokonaistehoksi ilmoi-
tetaan 100 MWp:tä. Aurinkopa-
neelien tehosta puhuttaessa yk-
sikkö Wp tarkoittaa wattipiikkiä 
ja se kuvaa aurinkopaneelin tuot-
tamaa huipputehoa standardiolo-
suhteissa mitattuna. Standardiolo-
suhdemittaus tehdään +25 astees-
sa, kun paneelille kohdistuva sä-
teilymäärä on 1000 W/m². Yhden 
paneelin teho on noin 700 Wp:tä. 
Heininevan aurinkovoimalan elin-
kaaren keskituotoksi arvioidaan 
yli 90 GWh:a vuodessa. 

Heininevan aurinkovoimahan-
ke sai jo joulukuussa 2022 työ- ja 
elinkeinoministeriön myöntämää 
investointitukea 12 miljoonaa eu-

roa. Tuki on EU:n elpymis- ja palau-
tumissuunnitelmarahoitusta. Han-
kekokonaisuuden suuruus hake-
muksessa oli 64,5 miljoonaa euroa.

– Aurinkovoimalan rakentami-
sesta lähtee Aasian suuntaan suu-
ri määrä rahaa, mutta vähän jää 
myös aluetalouteen, Orava totesi.

Orava arvioi 70 miljoonan eu-
ron kokonaispotista paneelien, te-
lineiden ja niiden asennuksen vie-
vän noin 48 miljoonaa. Sähköistyk-
seen uppoaa 12 miljoonaa ja maara-
kennustöihin 10 miljoonaa euroa.

– Noin 20–25 prosenttia koko-
naismäärästä jää aluetalouteen. 
Osuus on aika lähellä samaa kuin 
tuulivoimalarakentamisessa, arvi-
oi Orava.

Oravan mukaan turvealan ko-
neyrittäjien kokemukselle on tar-
vetta, kun nevalle pystytetään au-
rinkovoimalaa. Timo Oravan mu-
kaan lähtökohta on, ettei yksikään 
aurinkohanke toteudu suolle, jos 
turpeet kuoritaan pois ja tehdään 
sepelitäyttö. Hankkeissa on toimit-
tava turvekerroksen päällä. Lisäk-
si sulfidisavialueilla jopa vaaditaan 
turvekerros savien päälle.

– Turvealan yrittäjiä tarvitaan 
näissä hankkeissa, heillä on osaa-
mista ja kalustoa suolla toimimi-
seen. Yrittäjien kannattaa olla mah-
dollisimman varhaisessa vaihees-
sa yhteydessä hankkeiden vetäjiin, 
Orava sanoi.

Pienydinvoimala 1,5 
km:n päähän muoaliman 
navasta?
Mualiman navalta eli Kuopion 
torilta on linnuntietä 1,5 kilometriä 
Kuopion Energian Haapaniemen 
voimalaitokselle. Haapaniemi voi 
tulevaisuudessa hyvinkin olla myös 
pienydinvoimalan sijoituspaikka.

Kuopion Energian toimitusjoh-
taja Esa Lindholm kertoi Energia-
päivässä, että Kuopion Energian 
on korvattava biomassaa ja turvet-
ta polttavan Haapaniemi 2 -laitok-
sen lämmöntuotanto jollain muulla 
vuoteen 2035 mennessä. Lindhol-
min mukaan SRV eli pienydinvoi-
mala on yksi mahdollinen ja Kuo-
piota kiinnostava vaihtoehto kau-
kolämmön tuotantoon.

Valtiosiheeri Päivi Nerg 
tuurasi estynyttä maa- ja 
metsätalousministeri 
Essayahia etäyhteydellä. 
Nerg muistutti, että turpeen 
huoltovarmuusvarastointi on 
Huoltovarmuuskeskuksen 
velvoite ja että varastointivelvoite 
pitää sisällään myös varaston 
kierron.

Toimitusjohtaja Timo 
Orava kertoi Lapuan 
Heininevan suuresta 
aurinkovoimalahankkeesta. 
Voimala rakennetaan 
entiselle energiaturvesuolle 
ja rakentamisessa on tarvetta 
turveyrittäjien osaamiselle ja 
kalustolle.

Koneyrittäjien e-Työilmoitus sopii kaikille toimialoille työtuntien ja 
muiden palkanmaksun kannalta tärkeiden tietojen kirjaamiseen. Harri 
Grundström esitteli e-Työilmoitusta Energiapäivässä.

Tauolla oli 
hyvä sulatella 
seminaarin 
antia ja tutustua 
näytteilleasettajien 
tarjontaan. 

Yrittäjä Janne Vainionpää (vasemmalla) keskusteli hakkurikaupoista Ideachipin 
Jukka Humalaisen kanssa.

Savon Voiman 
toimitusjohtaja Juha 
Räsänen on Bioenergia 
ry:n uusi puheenjohtaja. 
Hän kertoi Savon 
Voiman investoivan 
tulevina vuosina lämmön 
tuottamiseen sähköllä. 

 Energiapuun 
lisääntynyt tarve on 
lisännyt kilpailua 
puumarkkinoilla 
ja jalostettavaksi 
kelpaavaa 
puuta ohjautuu 
energiakäyttöön. 
Tilanne on 
haasteellinen, totesi 
Stora Enso Metsän 
metsäjohtaja Janne 
Partanen. Partanen 
kertoi, että Stora 
Enso on viime 
aikoina aloittanut 
pieniläpimittaisen 
energiapuun oston 
ja korjuun Oulun 
seudulla. 
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ESE Energian uusin investointi Pursialassa on keväällä 
käyttöön otettava 30 MW sähkökattila. Kattila tuottaa 
sähköstä 97 % hyötysuhteella kaukolämpöä ESEn 
kaukolämpöverkkoon. Oikealla näkyvä korkein pyöreä 
rakennus on vuonna 2016 valmistuntu lämpöakku. 30 
metriä korkeaan säiliöön mahtuu 7 000 kuutiometriä vettä. 
Säiliöön voidaan varastoida noin 350 MWh energiaa ja sitä 
pystytään purkamaan ja lataamaan 30 MW:n teholla.

Etelä-Savon Koneyrittäjien edustajia seuraamassa haketusnäytöstä.

Pienoinen räntäsade muistutti Suomen vaihtelevista sääoloista, 
mutta se ei haitannut työnäytöstä tai sen seuraamista. 

ESE Energian tuotantojohtaja Lasse Lahtinen (oikealla) esitteli ESE 
Energian toimintaa Energiapäivässä. Juttukumppanina Kuopion Energian 
polttoaineiden hankintapäällikkö Matti Voutilainen.
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Vaihtoehtoja tarvitaan, sillä polt-
toon perustuva energiantuotanto 
vähenee kohti 2030-lukua ja ”pää 
tulee vetävän käteen”.

– Puupolttoaineen hinnannou-
sukin vaikuttaa. Rakettimainen 
nousu ei voi jatkua, se käy kau-
kolämmöntuottajalle kestämättö-
mäksi. Jotain tulee tilalle, Lind-
holm totesi. 

Lindholmin mukaan Kuopion 
Energia seuraa tarkasti pienydin-
voimaloiden tekniikan ja luvituk-
sen kehitystä. 

Kuopiossa ei ole tyydytty vain 
odottelemaan kehitystä, vaan Kuo-
pion Energia on kaavoittajan ja 
konsultin kera jo etsiskellyt mah-
dollisia sijoituspaikkoja pienydin-
voimalalle. Niitä löytyi Kuopion 
alueelta aluksi seitsemän, joista 
on karsittu kolme suosikkia, joi-
ta kaavoituksessa voidaan pohtia. 
Näistä kolmesta ensimmäinen on 
mainittu Haapaniemi, 1,5 kilomet-
rin päässä torilta.

Ennen kuin pienydinvoimaloi-
ta alkaa nousta niemiin ja notkoi-
hin, on ratkottava tiettyjä haasteita. 
Ensimmäisenä on yleinen hyväk-
syttävyys, minkä suhteen Lindhol-
min mukaan tällä hetkellä näyttää 
hyvältä. Lisäksi on löydettävä so-
pivat laitospaikat ja selkeytettävä 

pelisääntöjä eli muokattava säänte-
lyä sopimaan pienydinvoimalakäyt-
töön. Valmistajien on kaupallistet-
tava tuotteensa ja päästävä talou-
delliseen sarjatuotantoon.

Lindholmin ”Tulevatko pienydin-
voimalat?” -esitys päättyi tietusti 
perisavolaiseen lausahdukseen:

– Suattaa tulla, suoattaa olla tu-
lematta.

Kaukolämmön tulevaisuus: 
pienistä puroista ja sähköllä
Kun kaukolämmön tuotannossa 
pyritään hiilineutraaliksi, ensin 
hankkiudutaan eroon fossiilisista 
polttoaineista ja sen jälkeen polt-
tamisesta. Tilalle tarvitaan jota-
kin eikä ratkaisu ole yhdessä 
suuressa laitosinvestoinnissa vaan 
useassa pienemmässä. Esiin nouse-
vat lämpöpumput, sähkökattilat, 
geolämpö, aurinko, hukkalämmöt, 
ydinvoima, energiavarastot ja vety. 

Tämä tuli selkeästi esiin myös 
Savon Voiman toimitusjohtajan ja 
Bioenergia ry:n puheenjohtajan Ju-
ha Räsäsen esitellessä Savon Voi-
man suunnitelmia vuoteen 2030.

– Meillä on tavoite, että lämmi-
tyskauden ulkopuolella pärjätään 
ilman polttoa. Kesäajan polttami-
sesta on päästävä pois. Se on koko 

Ideachipin Jukka Humalaisen edustama Jenz-hakkuri 
nähtiin tositoimissa työnäyöksessä. 

bioenergia-alan haaste, että saa-
daan biopolttoaine talviajan polt-
toaineeksi, Räsänen kuvasi.

Savon Voiman tulevat inves-
toinnit heijastavat hyvin kauko-
lämmöntuottajien yleistä linjaa 
ja suuntaa: 

– Investoinneissa näkyy paljon 
pieniä juttuja eri laitoksiin: sähkö-
kattiloita, lämpöpumppuja ja muu-
ta. Mutta ei yhtään biolaitosinves-
tointia. Investoinnit menevät säh-
köllä tuottamisen, Räsänen sanoi.

Hakevuori Oy:n toimitusjohtaja Reijo 
Wuorio (vasemmalla) keskustelemassa 
Etelä-Pohjanmaan Koneyrittäjien 
edustajien kanssa. Wuorio kertoi 
seminaarissa, kuinka tammikuun yksi 
pakkasviikko tuli haketusyrityksessä 
kalliiksi konevaurioiden takia. –Olisi 
ollut järkevää seisottaa koneita se 
pakkasviikko ja välttyä konerikoilta. 
Seuraavalla viikolla koneet olisivat olleet 
toiminnassa. Tällaisia tilanteita varten 
tarvitaan terminaaleja puskureiksi, 
Wuorio sanoi.  

Osallistujat olivat tyytyväisiä päivän antiin.

Koneyrittäjä, 
Ifin asiakkuus 

kannattaa
Pitkäaikainen kumppanuus takaa parhaat edut.

Tutustu Koneyrittäjien ja Ifin yhdessä 
räätälöimiin vakuutusetuihin jo tänään. 

if.fi/koneyrittajat

0207 510 600

Infran mittauksiin

@ 
info@geotrim.fi geotrim.fi/shop

Myynti. Vuokraus.  
Koulutus. Tuki. Valtuutettu huolto.

Cm-tarkkuus 
työkoneille

 

Maarakentajan  
laserpaketissa:

Satelliittidatan korjauspalvelu  
koneohjaukseen

Laser ja tarvikkeet saatavissa myös erikseen. 

Pakettihintaan: 
2900,-      (Alv 0 %)

Kysy 
tarjous

Spectra  
Precision 
GL1425C 
-uutuuslaser
+ kauko-ohjain, vastaan-
otin, jalusta, latta, akku, 
laturi, laukku, käyttöohjeet,  
kalibrointitodistus

2024_04_koneyrittaja_210x147mm.indd   12024_04_koneyrittaja_210x147mm.indd   1 9.4.2024   14.43.529.4.2024   14.43.52
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 Vieraskynä

Toimiva ja 
turvallinen 

väyläverkko 
mahdollistaa 

Suomen 
hyvinvoinnin

Väylävirasto on osa val-
tionhallintoa ja siellä 
eletään hallituskausi-
en tahdissa. Virastos-

sa noudatetaan hallitusohjel-
maa sekä liikenne- ja viestintä-
ministeriön konsernistrategi-
aa, joiden perusteella tehdään 
keskeiset linjaukset. Omassa 
strategiassamme täydennäm-
me hallituksen ja ministeri-
ön linjauksia ja tuomme esiin 
oman näkökulmamme.

Liikenneolosuhteet ja väy-
lien kunto ovat jatkuvasti kes-
kustelujen kohteena. Eri lii-
kennemuotojen - tiet, radat ja 
vesiväylät - rooleista ja merki-
tyksestä on monia mielipiteitä. 
Tiet, radat ja vesiväylät yhdes-
sä muodostavat Suomen liiken-
nejärjestelmän selkärangan ja 
yhteistyössä muiden liikenne-
verkkojen kanssa tarjoavat kan-
salaisille ja elinkeinoelämälle 
tarpeelliset liikenteen palvelut. 
Liikennemuodot tuleekin näh-
dä toisiaan täydentävinä eikä 
kilpailevina osina liikennejär-
jestelmää.

Väylänpidon rahoitus on ol-
lut niukkaa ja niukkuutta on vii-
me vuosina lisännyt kustannus-
tason merkittävä nousu. Tämä 

on väistämättä johtanut entis-
tä rankempaan toimenpiteiden 
priorisointiin. Väylänpidossa 
tärkeintä on päivittäisen tur-
vallisen liikenteen varmistami-
nen niin tie-, rata- kuin vesiväy-
läverkoilla. Tämän jälkeen ra-
hoitetaan tarvittavat korjaus-
toimenpiteet, alkaen merkit-
täviltä väyliltä. Niukan rahoi-
tuksen aikana rahoitus ei ole 
riittänyt vähäliikenteisten väy-
lien korjaamiseen, mikä on nä-
kynyt korjausvelan kasvuna. 
Liikenneolosuhteiden paran-
tamiseen rahoitusta on viime 
vuosina ollut niukasti.

Vaikka rahoitus on ollut tiu-
koilla, väylänpitäjät pyrkivät 
mahdollisuuksien mukaan 
huomioimaan myös yksittäis-
ten asiakkaiden tarpeet. Väylä-
virasto käy säännöllisesti kes-
kusteluja elinkeinoelämän toi-
mijoiden kanssa ja pyrkii koh-
distamaan rahoitusta uusien ja 
muuttuvien tarpeiden perus-
teella. Paikalliset kontaktit asi-
akkaisiin ovat pääosin Ely-kes-
kusten vastuulla.

Väylänpidon rahoituspainei-
ta ovat vuosien varrella helpot-
taneet useat erillisohjelmat, joi-
den myötä on pystytty vastaa-

maan toimintaympäristössä 
tapahtuviin muutoksiin. Näi-
tä ovat olleet mm. viime vuosi-
kymmenen lopussa toteutettu 
korjausvelkaohjelma, tasoris-
teysten poisto-ohjelma ja raa-
kapuuterminaalien kehittämis-
ohjelma. Vuosittaiset eduskun-
nan jakovarahankkeet ovat li-
sänneet mahdollisuuksia lii-
kenneolosuhteiden paranta-
miseen ympäri maata. Tänä 
vuonna hallituksen myöntä-
mä 250 miljoonan euron lisä-
rahoitus päällystettyjen teiden 
korjaamiseen parantaa tiever-
kon kuntotilannetta.

Voimassa oleva julkisen ta-
louden suunnitelma ei lupaa lii-
kenneverkkojen rahoitukseen 
positiivista muutosta. Valmis-
teilla oleva parlamentaarinen 
liikennejärjestelmäsuunnitel-
ma pyrkii löytämään ratkaisuja 
myös niukkaan rahoitukseen. 
Rahoitustasosta huolimatta 
Väylävirasto etsii parhaat to-
teutettavissa olevat toimet su-
juvan ja turvallisen liikenteen 
varmistamiseksi, yhteistyös-
sä muiden toimijoiden kanssa.

KARKAISTUT KAUHATERÄKSET 
KATTAVASTI METSÄTYÖ OY:LTÄ

- Huulilevyt
- V-kärjet
- Kulutusprofiilit ja-levyt
- Perus- ja säästöterät

OTA YHTEYS
Olli Lätti, Hämeenlinna  040 5304390
Ari Auerranta, Hämeenlinna  040 7441655
Juho Asunta, Jyväskylä  0400 617224
Veijo Saarijärvi, Rovaniemi  0400 811747  

Sähköpostiosoitteet: 
etunimi.sukunimi@metsatyo.fi
Lisää tietoa tuotteistamme www.metsatyo.fi

www. metsatyo.fi

KESÄLANAUKSIIN
-Tasa-, hammas-, verkkoterät

-Tappiterärungot, kovametallitapit ym

- Telaharjateräkset ja  
pyörötangot

- Kaivinkynnet ja istukat
- Telanastat, kartiotapit ym.

32425124_PIKA_Lehti-ilmoitus.indd   132425124_PIKA_Lehti-ilmoitus.indd   1 18.3.2024   13.1718.3.2024   13.17

Toimiva ja turvallinen 
väyläverkko mahdollistaa 
Suomen hyvinvoinnin, 
kilpailukyvyn, huoltovarmuuden 
ja kestävän kasvun. Tämä 
Väyläviraston alkuvuodesta 
päivitetty visio kertoo sen, 
mitä haluamme työllämme 
saada aikaan. Väylänpito on 
tehokasta ja vaikuttavaa ja siinä 
hyödynnetään monipuolisesti 
väyläverkkojen tilasta ja 
yhteiskunnan tarpeista kertyvää 
tietoa. Toimenpiteet valitaan 
siten, että niillä saadaan 
mahdollisimman paljon 
vaikutuksia väylien käyttäjille 
ja elinkeinoelämälle. Toimivat 
tie-, rata- ja vesiväyläverkot 
ovat erittäin tärkeitä, oli kyse 
yksittäisen kansalaisen matkasta 
tai maamme huoltovarmuuden 
varmistamisesta.

VESA MÄNNISTÖ
JOHTAVA ASIANTUNTIJA, 

VÄYLÄOMAISUUDEN 
HALLINTA, VÄYLÄVIRASTO
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Puhdas vesi on yksi Suomen ylpey-
denaihe. Hanavesi on Suomessa 
laadultaan lähes poikkeuksetta 
erinomaista ja UNESCOn rapor-

tissa suomalaisen veden laatu arvioitiin taan-
noin maailman parhaaksi. Yleisesti voidaan to-
deta, että Suomen vesijärjestelmät ovat katta-
via, luotettavia sekä turvallisia ja että yhdys-
kuntien jätevedenpuhdistus toimii. 

Jos pintaa kuitenkin raaputetaan hieman, 
vesihuollon näkymä ei ole yhtä ruusuinen. 
Suomessa on vesihuoltolaitosten vastuulla ole-
via vesijohtoja noin 110 000 km ja viemäreitä 
noin 50 000 km. Suuri osa Suomen nykyises-
tä vesihuoltoinfrastruktuurista on rakennet-
tu 50–60 vuotta sitten. Verkosto on valitetta-
vasti ikääntynyt ja korjaustarpeet lisääntyvät. 

Vuonna 2020 arvioitiin, että vesihuollon kor-
jaus- ja korvausinvestoineihin käytettiin noin 
400 miljoonaa euroa kun tarvittava taso oli-
si vähintään yli 777 miljoonaa euroa. Verkos-
ton korjausvelka kasvaa siten satojen miljoo-
nien eurojen vuosivauhtia. Jos korjausvelkaa 
ei saada kuntoon, putkirikot ja ajoittaiset ve-

denlaadun ja –jakelun häi-
riöt yleistyvät vuosi vuodelta. 

Nykyinen näkymä on, että mie-
likuva Suomesta vesihuollon malli-

maana on vaarassa romuttua.

Vesihuoltolain uudistamista 
valmistellaan MMM:n johdolla
Kansallinen vesihuoltouudistus pyrkii vastaa-
maan verkoston ylläpitoa koskevaan haastee-
seen. Osana kokonaisuutta, maa- ja metsä-
talousministeriön asettamassa työryhmässä 
valmistellaan parhaillaan vesihuoltolain uudis-
tamista. Lainsäädäntöhankkeen työ käynnistyi 
joulukuussa 2022 ja kesään mennessä odote-
taan työryhmän laatimaa hallituksen esitys-
luonnosta kommentoitavaksi. Eduskunnan 
käsittelyyn vesihuoltolain uudistus on tarkoi-
tus mennä alkuvuodesta 2025.

Uuden lainsäädännön tavoitteena on varmis-
taa vesihuollon omistajuuden säilyminen kun-
nilla tai vesiosuuskunnilla. Pelko vesihuollon 
valumisesta ulkomaalaiseen tai yksityiseen 
omistukseen sai eduskunnan linjaamaan Vesi 
on meidän -kansalaisaloitteen pohjalta vuonna 
2021, että vesihuoltolaitosten julkinen omis-
tajuus tulee turvata lainsäädännöllä. Linjaus 
on erittäin perusteltu, koska luonnollisten mo-
nopolien valuminen sijoittajien hallintaan ei 
kuulosta järkevältä. 

Mitä muuta tavoitteita vesihuoltolain uudis-
tuksella tavoitellaan? Saadaanko vesihuolto-
verkoston korjausvelan kasvu kääntymään las-
kuun lainsäädäntöä uudistamalla? Näihin ky-

symyksiin on hyvä pyytää selvennystä maa- 
ja metsätalousministeriön neuvottelevalta vir-
kamieheltä Johanna Kalliolta, joka pyrkii 
virkansa puolesta turvaamaan suomalaista 
vesihuoltoa.

Johanna Kallio toteaa, että sekä ministe-
riöllä että koko työryhmällä on vahva tahto-
tila kääntää vesihuoltoverkoston korjausve-
lan määrä laskuun. 

Työryhmän esitysluonnos sisältää muun 
muassa sääntelyä vesihuollon uudenlaista 
suunnittelujärjestelmää koskien. Luonnok-
sessa suunnittelujärjestelmään kuuluu alu-
eellinen yleissuunnittelu, kunnan vesihuol-
tosuunnitelma, vesihuoltolaitosten omaisuu-
denhallintasuunnitelma sekä suunnitelma 
häiriötilanteisiin varautumisesta. Verkoston 
suunnitelmallinen kunnossapito on se keino, 
jolla puhdas vesi säilytetään myös jatkossa 
Suomen kilpailukykytekijänä, Kallio toteaa. 

Omaisuudenhallintasuunnitelmien on aja-
teltu sisältävän esimerkiksi verkoston tule-
vat kehittämis- ja korvausinvestoinnit sekä 
laskelmat niistä aiheutuvien kustannusten 
kattamisesta. Työryhmän esitys tarkenta-
nee myös vesihuoltolaitosten tulopuolta esi-
merkiksi siten, että vesihuollon perusmaksu 
säädettäisiin pakolliseksi. Lisäksi vesihuol-
tolaitoksen omistajalle maksettavan tuottoa 
olisi tarkoitus rajoittaa, mikäli laitos ei huo-
lehdi omaisuuden arvon säilyttämisestä riit-
tävällä tavalla. 

Valmiuksia häiriötilanteiden varalta

Mikäli työryhmän esitys etenee uudeksi lain-
säädännöksi, jatkossa vesihuoltolaki edel-
lyttäisi vesihuoltolaitoksilta myös aiempaa 
selvemmin riskienhallintaa ja varautumista 
erilaisiin häiriöihin. Nykyisin vesihuoltolai-
toksilla on hyvin eritasoiset valmiudet vastata 
poikkeusolosuhteisiin. Jotkut vesihuoltolai-
tokset ovat laatineet hyvinkin kattavat suun-
nitelmat, mutta toisilla on käytössä lähinnä 
nykyisen lainsäädännön velvoittama yleisen 
tason dokumentti, joka on toimitettu vesi-
huoltolain mukaisesti valvontaviranomai-
sille, pelastusviranomaiselle ja kunnalle. 
Nykyisessä maailmantilanteessa on perus-
teltua varautua kattavammin erilaisiin riskei-
hin, kuin esimerkiksi kymmen vuotta sitten. 

Suunnitelmista tekoihin

Vesihuoltolain uudistamisen tavoitteet ovat 
erinomaisia. Lainsäädännön kehittämisessä 
on kuitenkin olennaista, että uudistus johtaa 
tavoitteiden toteutumiseen. Yksi pelko vesi-
huoltolain uudistamisessa on, että muut-
tuva lainsäädäntö johtaa erilaisten hieno-
jen ja kattavien suunnitelmien laadintaan, 
mutta suunnitelmien täytäntöönpano jää 
puolitiehen. Tällöin konsulttien työt lisään-
tyvät, mutta vesihuoltojärjestelmien laatu ei 
parane. Uudistuksen keskiössä tulee olla se, 
miten puhtaan veden saatavuus ja asianmukai-
nen jätevedenpuhdistus käytännössä turva-
taan tuleville vuosille. Tätä viestiä tulee viedä 
myös kuntapäättäjille. He tyypillisesti päät-
tävät oman alueensa vesihuollon maksuista, 
joilla verkoston kunnossapito rahoitetaan. 
Kuntapäättäjät ovat siten paljon vartioina 
vesihuollon korjausvelan vähentämisessä. 
Ehkäpä puhtaan veden häiriötön saatavuus 
on tulevaisuudessa suurempi kilpailukyky-
tekijä kunnille kuin kestämättömällä tasolla 
olevat vesitalousmaksut. 

Vesihuoltolain

Vesihuoltolain

uudistus valm

ist
ei

lla

uudistus valm

ist
ei

lla

Vesihuoltolain uudistus tuodaan näillä 
näkymin eduskunnan käsittelyyn vuoden 
2025 keväällä. Uudistuksen tavoitteena on 
turvata vesihuollon julkinen omistajuus ja 
edistää vesihuoltoinfrastruktuurin ylläpitoa 
siten, että korjausvelka saataisiin laskuun. 

MATTI MÄKELA
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Koneyrityksen 
myyntikunto

Yrityksen omistajanvaihdoksen toteuttamisen kuskina on aina yrittäjä itse. Toimenpiteiden toteuttamiseen 
liittyvät päätökset tekee yrittäjä. Koneyrityksen myymisen tai sukupolvenvaihdoksen luontainen lähtöaskel on 
yrittäjän tekemä päätös toimenpiteiden aloittamisesta. 

Yrittäjän myyntikunto

Kokemukseni mukaan yrittäjien keskuu-
dessa ilmenee kahdenlaista pohjoistuulta, 
jotka omalta osaltaan estävät omistajan-
vaihdosten toteutumista. Ensinnäkin, arki 
täyttää yrittäjän ajattelun. Sinne ei sovi 
ensimmäistäkään ajatusta yrityksen tule-
vaisuudesta nykyisen yrittäjän mahdolli-
sesti siitä luopuessa. Kun ei ole ajatusta 
omistajanvaihdoksesta, ei ole myöskään 
ajatusta yrityksen myyntikunnosta. Myyn-
tikunnostuksen osalta joudutaan totea-
maan, että sen aika meni jo. Toiseksi, 
ostajat joutuvat aina silloin tällöin tilan-
teeseen, että yrittäjä vain näyttelee pitä-
vänsä myyntihousuja jalassa. Todellista 

ja aitoa päätöstä yrityksen myymisestä 
ei ole tehty eikä yrittäjällä välttämättä ole 
näköpiirissä mitään muuta, kuin elämän 
jatkaminen yrittäjän roolissa. Koneyri-
tyksen myyntikunnostus alkaa yrittäjän 
päätöksestä lähteä valmistelemaan yritystä 
seuraavaan omistukseen ja tavoitella itsel-
leen uusia haasteita.

Yrittäjän rooli yrityksessä

Todennäköisesti suurimmassa osassa 
koneyrityksiä yrittäjän rooli on erittäin 
merkittävä. Kun asiaa katsoo yrityksen 
myyntikunnostuksen näkökulmasta, niin 
jos yrittäjä todellakin on yrityksessään 
täysin korvaamaton, vetää se tehokkaasti 

maton alta sekä yrityksen myymiseltä että 
sukupolvenvaihdokselta. Mutta huoli pois. 
Näihin tilanteisiin meillä on kaksi teho-
kasta lääkettä. Koneyrittäjä, voit laittaa 
vettä lasiin ja tökätä siihen sormesi. Ota 
sormi sen jälkeen pois vesilasista ja jos 
veteen jää kuoppa, jep, olet korvaama-
tonta sorttia. Toisaalta julkisuuteen tulee 
jatkuvasti uusia esimerkkejä onnistuneista 
omistajanvaihdoksista, joissa uusi omistaja 
on onnistuneesti ottanut haltuun kaupan 
kohteena olleen liiketoiminnan ja jatkaa 
sen menestystarinaa. Tai sukupolven-
vaihdoksen jälkeen yritys jatkaa innos-
tuneessa ja osaavassa omistuksessa ja 
toimii perheen hyvinvoinnin perustana. 
Myyntikunnostuksen yksi keskeinen 

osa-alue on tehdä uudelle omistajalle 
mahdolliseksi ottaa haltuun edellisen yrit-
täjän vastuulla olleet tehtävät ja päätökset. 

Yrityksen myyntikunnostus

Yrityksen myyntikunnostuksessa yrittäjän 
on tarkasteltava yritystään ostajan ja jatka-
jan silmin. Yrityksestä on tarpeen karsia 
sen liiketoimintaan kuulumattomat rönsyt 
pois. Tavoitteena on tehdä yritys mahdolli-
simman houkuttelevaksi ja helposti ostetta-
vaksi. Myyjän kannattaa kehittää yritystään 
niin, että ostajan on mahdollista nähdä liike-
toiminnan tulevaisuuden tuotot ja arvioida 
niiden todennäköisyyttä. Yrityskaupassa 
yrityksen tulevaisuuden näkymät ja 
kannattavuus ovat ostajan mielenkiinnon 
kohteena. Ajanmukaiset koneet ja kalusto, 
osaava ja sitoutunut henkilöstö, vakaat asia-
kassuhteet, taloudellisesti kannattavat ja 
luotettavat sopimukset innostavat osta-
jaa jatkamaan neuvotteluja kohti yritys-
ostoa. Varmoja myyntikunnostustoimen-
piteitä ovat yrityksen toimintojen doku-
mentointi ja suullisten sopimusten päivit-
täminen kirjalliseen muotoon, jotta niitä 
voidaan esitellä ostajalle. 

Myyntikunnostuksessa tasetta tarkastel-
laan suurennuslasilla ja sieltä pyritään saa-
maan kaikki ylimääräiset, yrityksen liike-
toimintaan kuulumattomat erät pois. Van-
hat varastot, kesämökit, sijoitusasunnot, 

veneet ja rahastosijoitukset herkästi aihe-
uttavat ylimääräisiä mutkia yrityskaupas-
sa. Tosin yrityskaupan ammattilaisella voi 
olla nopeasti hyödynnettäviä lääkkeitä tä-
hän vaivaan. Ne ovat liiketoimintakauppa 
ja omien osakkeiden lunastaminen. Mutta 
vaikka nämä lääkkeet olisivatkin olemas-
sa, mahdollisuudet niiden hyödyntämiseen 
ovat tapauskohtaisia.

Tietoa, neuvoja ja ammattilaisia 
löytyy
Koneyrittäjän ei tarvitse olla yksin yrityk-
sen myyntikunnostuksen, myynnin eikä 
sukupolvenvaihdoksen kanssa. Verkossa 
löytyvää tietoa on koottu omistajanvaih-
dosinfoon (ovinfo.fi/), joka tarjoaa yrit-
täjälle oppimispolun ja auttaa yrityksen 
omistajanvaihdoksen eri vaiheissa. Tästä 
parin minuutin videosta on hyvä aloittaa 
(youtu.be/gbMXpOUnp4I?si=vKV9YoX14
TSi8aaV). Yrittäjälle maksuttomia yritysten 
matalan kynnyksen neuvontapalveluja on 
tarjolla jokaiselle Suomen paikkakunnalle 
ja ne löytyvät hakupalvelusta (yritysten-
omistajanvaihdospalvelut.fi). Ulkopuolisen 
kanssa käydyt keskustelut voivat auttaa 
jäsentämään omia ajatuksia. Yritysvälittä-
jien ja muiden yrityskaupan ammattilais-
ten palveluja google löytää verkosta, mutta 
niiden parhaimmisto on koottu Yritysvä-
littäjäin ja Omistajanvaihdosasiantuntijain 

Liiton sivuille (syvl.fi/auktorisoidut-yritys-
valittajat-ayv/).

Eväät koneyrittäjän reppuun

Ajoissa myyntikunnostuksen aloittava kone-
yrittäjä pääsee varmemmin haluttuun ja 
parempaan lopputulokseen kuin ”edel-
lisenä päivänä” aloittava. Yrityksen myyn-
tikunnostus, myynti ja sukupolvenvaih-
dokset edellyttävät yrittäjältä päätöksiä. 
Jos yrittäjä ei tee päätöksiä, ei tule yrityk-
sen omistajanvaihdosta. Omistajanvaih-
dokseen liittyvät päätökset tehdään aina 
tunteella, mutta toivottavasti niiden taus-
talla on ammattimaisesti valmistellut laskel-
mat ja dokumentit. Yrityskaupassa yrityk-
sen arvo on ostajakohtainen, mutta myynti-
kunnostuksella voidaan merkittävästi lisätä 
yrityksen arvoa. Yrityksen olisi hyvä olla 
koko ajan myyntikunnossa. Ostaja voi yllät-
täen kävellä ovesta sisään tai ottaa muuten 
yhteyttä. Lopuksi totean, että koneyrittä-
jän on hyödyllistä pohtia omia tulevaisuu-
den suunnitelmia yrityksestä luopumisen 
jälkeen. Yrityskauppa on useimmiten uuden 
alku myyjälle, ostajalle ja yritykselle.

Tämä kirjoitus on osa EU:n osarahoittamaa 
rahoittamaa Ratkaisuja maaseudun koneyri-
tysten jatkuvuuteen ja kilpailukykyyn (RAT-
KI) -hanketta. Hankkeen toteuttamisesta vas-
taa Metsäkeskus yhteistyössä Seinäjoen am-
mattikorkeakoulun ja Koneyrittäjien kanssa.

JUHA TALL, SEINÄJOEN AMMATTIKORKEAKOULU

SUOSIKKITELAT
 PEHMEÄSTÄ
  VAIHTELEVAAN
   MAASTOON

Nordic Traction Oy, Loimaa  | info@clarktracks.fi | 0207 927 511 | www.clarktracks.fi 
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Pankkien luottokelpoisuusarviot rakentuvat yleensä kolmesta elementistä: kannattavuu-
desta, taseen vahvuudesta ja näiden tuottamasta maksukyvystä. Vakuuksiin liittyvät ky-
symykset tulevat usein esiin vasta silloin, jos kolme edellistä rimaa ylittyvät. Pankki-
sääntely on nostanut rimaa tasaisesti jo yli vuosikymmenen sen osalta, millaisia yrityk-

siä pankit voivat rahoittaa eikä tälle trendille näy muutosta. Kannattaa siis tiedostaa, miten par-
haiten pitää yrityksensä rahoituskelpoisuudesta huolta. 

1. Kannattavuus. Viime vuosien hintojen nousun keskellä tärkeään asemaan on noussut oi-
kea hinnoittelu. Hintojen nosto vaatii rohkeutta, mutta jos yrityksesi kustannukset ovat nous-
seet, on sama tilanne todennäköisesti myös kilpailijalla. Kauppaa pitää tehdä vain kannattavasti. 
Jos yrityksesi ei ole kannattava, käy se jollakin aikavälillä haasteeksi rahoituksen saannille, vaik-
ka tase olisikin vielä kunnossa. 

2. Taseen vahvuus. Jos yrityksen omavaraisuus on matala, vähentää se yrityksen iskunkes-
tävyyttä. Tasetta ei kannata tyhjentää maksamalla vuotuiset tulokset ulos yrityksestä, vaan yrityk-
sellä tulisi olla aina riittävät puskurit heikompien aikojen varalle. 

3. Maksukyky. Ennusta ja suunnittele kassaasi ja maksa laskut eräpäivänä. Yrityksessä tuli-
si suunnitella kassabudjettia kuukausia eteenpäin siten, että kassan pohjan ei tule koskaan näky-
viin. Ja kun sattuu heikompi hetki, arvostavat myös rahoittajat yrityksen varhaista varautumista. 
Käyttöpääomarahoituksen järjestäminen on sitä helpompaa mitä aikaisemmin lähtee liikkeelle. 
On hyvä tietää, että pankit hyödyntävät myös kolmansien osapuolien luottokelpoisuusarvioita. Nä-
mä rakentuvat tilinpäätöstietojen ja julkisten maksuhäiriötietojen lisäksi myös maksuliikedataan. 
Luokittajat ostavat suurten laskuttajien, kuten teleoperaattoreiden tai sähköyhtiöiden maksutie-
toja ja seuraavat maksavatko yritykset laskunsa eräpäivänä vai myöhässä. Jos yrityksellä on viivei-
tä tavallisissa maksuissa, on se usein ensimmäinen indikaatio talouden vaikeuksista ja tämä las-
kee ulkoisen arvioijan luottoluokitusta, vaikka virallisia maksuhäiriömerkintöjä ei vielä olisikaan. 

Sääntelyn yksi seuraus on, että pankin on edellytettävä lainansaannin ehdoksi vahvempia va-

kuuksia, jos luottokelpoisuusarvios-
sa on riskitekijöitä. Tätä tilannetta on 
auttanut, että viime vuosina pankeil-
la on ollut käytettävissään EU-taka-
uksia, jotka ovat auttaneet erityises-
ti isompien rahoituskokonaisuuksien 
järjestämisessä. Myös Finnveran roo-
li on kasvanut. Yleensä vakuuskysy-
mykset pystytään ratkaisemaan, eivät-
kä ne ole enää nousseet esimerkiksi 
Pk-barometrissa isoksi ongelmaksi ra-
hoituksen järjestymisen kannalta. Tä-
nä vuonna Finnvera uudisti pk-takauk-
sensa, jotta voimme joustavammin vas-
tata yhä useampiin rahoitustarpeisiin. 

Rahoituksen saannin edellytykset 
ovat muuttuneet viimeisen 15 vuoden 
aikana paljon. Saatavuus on kuitenkin 
edelleen hyvä, kunhan vain tietää, mil-
lä ehdoilla pankit toimivat. Asiaan kan-
nattaa suhtautua vähän samalla taval-
la kuin säähän. Siihen ei voi vaikuttaa, 
mutta itse voi päättää, miten missäkin 
säässä pukeutuu. Tulevina vuosina tu-
lee nousemaan esiin yhä vahvemmin 
vastuullisuusnäkökulmat ja ympäris-
tövaikutukset. Jos yrityksesi ei ole vie-
lä tehnyt aiheeseen liittyviä suunnitel-
mia, nyt on korkea aika. Vielä saatavil-
la olevia taloudellisia porkkanoita vas-
tuullisuustoimien, kuten ilmastovai-
kutusten pienentämiseen esimerkiksi 
avustusten ja vihreiden lainojen muo-
dossa, kannattaa hyödyntää, sillä näi-
den toimien tekemättä jättäminen voi 
tulevaisuudessa nousta rahoituksen 
esteeksi.

Yrityksiä ja yrittäjiä on koeteltu viime vuosina monin eri tavoin, 
viimeisimpänä lakkojen muodossa. Suurin osa konealan yrityksistä on 
näissäkin olosuhteissa osannut purjehtia pahimpien karikkojen ohi eikä 
alalla ole nähty suurta konkurssiaaltoa. Suurin osa alan yrityksistä on 
edelleen hyvin rahoituskelpoisia. Kuinka sitten pitää huolta, että näin 
on jatkossakin? 

Millä keinoilla 
rahoitus järjestyy 
huomennakin?

PASI VARTIAINEN, FINNVERA

Koneyrittäjän
Työnkuittausvihko
25 kpl kolmiosaista 
kuittia  
Hinta 5,50 € 
(+alv ) /kpl

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 

5 € /tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

sopii 
lomakkeeksi, kun 
tilaaja tai tilaajan 
työnjohto 
hyväksyy työn 
vastaanotetuksi

voidaan käyttää 
myös kuittina / 
tositteena ja 
asiakkaan 
kirjanpitoon, kun 
kuitataan alle 250 
euron käteissuoritus

vuotta  • 3/2024                          

Kuvituskuva: Tapio Hirvikoski
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VIISI VIESTIÄ
tieverkon kunnossapidosta

2

Teiden hoito,
päällyste ja rakenne

täytyy hallita
kokonaisuutena.
Siihen tarvitaan

riittävä ja
tasapainoisesti

jakautunut rahoitus.

Tieverkon
kunnossapitoon lisätty

raha maksaa itsensä
takaisin liikenteen

alempina kustannuksina.
Kunnossapidosta
tinkiminen  siirtää
aiheutuvat haitat

liikenteen käyttäjien
maksettaviksi.

Raskas liikenne 
alkutuotannon, 

teollisuuden ja kaupan 
toimitusketjuissa on 
otettava tieverkon 
kunnossapidossa 

huomioon.

Toimintaympäristön 
muutokset lisäävät 

kunnossapidon 
vaatimustasoa.

Huonokuntoisten teiden
määrä on kasvanut 3 000

km:stä 9 000 km:iin
vuodesta 2011 lähtien.

1960–1970-luvuilla
rakennetut tiestön suuret

ikäluokat lisäävät
korjauksen tarvetta.

Keskeinen syy tähän 
on tiestön ”suur-
ten ikäluokkien” eli 
1960–1970-luvuilla 

rakennettujen teiden tulo kor-
jausikään todetaan elinkeino-
elämän ja väyläalan yhdessä 
Destialta tilaamassa Elinkei-
noelämän visio tieverkon kun-
nossapidosta 2030-raportissa, jo-
ka luovutettiin 13.3.2024 Tam-
pereella liikenne- ja viestintä-
ministeriön ylijohtaja Sabina 
Lindströmille.

Koneyrittäjien toimitusjoh-
taja Matti Peltola totesi, että 
Koneyrittäjien lähteminen mu-
kaan raportin tekemiseen oli it-
sestään selvyys: Koneyrittäjät 
ovat puhuneet 2010-luvun puo-
lestavälistä lähtien, että teihin 
ja niiden kunnossapitoon koh-
distetut säästöt ovat kestämättö-
miä. Peltola toivookin, että val-
tion menosäästöissä nähdään 
metsä puilta.

– Miljardisäästöjen paineessa 
tieverkko ei voi olla enää sääs-
tökohde, sillä se on ollut sitä jo 
yli 20 vuotta. Tiestön kunnossa-
pidon vähentäminen johtaa kan-
salaisten ja yritysten kulkemi-
sen ja kuljettamisen kustannus-
ten kasvuun. Meillä ei ole kan-
sakuntana tähän varaa.

– Kun päällystämisen mää-
rärahoja leikattiin, menetettiin 
noin 20 vuoden järjestelmälli-
nen työ päällysteiden kunnos-
sapitämiseksi 5 vuodessa, ku-
vaa Peltola raportin sisältöä.

Teiden huono kunto on 
aiheuttanut tänä talvena 
vahinkoja ja vaaratilanteita eri 
puolilla Suomea. Nyt nähdyt 
vahingot voivat olla vasta 
alkusoittoa, koska tiestön 
peruskorjaustarpeen arvioidaan 
lähtevän jyrkkään kasvuun 
lähivuosina.

Rapistuvan tiestön 
pelastukseksi kolme 
konstia

– Vuositasolla teiden päivittäiseen 
hoitoon tarkoitettu rahoitus pitää 
säilyttää ostovoimaltaan (vähintään) 
nykyisenä, päällystysmäärä vakiin-
nuttaa 4000 kilometriin ja teiden 
muuhun korjaamiseen kohdistaa 
300 miljoonaa euroa, tiivisti INFRA 
ry:n johtava asiantuntija Nina Rai-
tanen elinkeinoelämän ja väyläalan 
kolmen kohdan ohjelman.

Väyläviraston tuoreimman arvi-
on mukaan tieverkkoon kohdistuu 
noin 2,4 miljardin euron korjausvel-
ka. Vuonna 2023 tiestöä päällystet-
tiin noin 1400 kilometriä ja tieraken-
teiden korjaamiseen käytettiin 74 
miljoonaa euroa perusväylänpidon 
rahaa. Etenkin päällystysrahat vaih-
televat rajusti eri vuosina.

Kun ehdotetut uudistukset saa-
daan voimaan, niiden hyödyt näky-
vät Raitasen mukaan nopeastikin: 
korjausvelka ja tiestön ylläpitokus-
tannukset kääntyvät laskuun ja tie-
turvallisuus sekä kuljetusten toimi-
tusvarmuus paranevat.

Raskas liikenne 
huomioitava paremmin 
tienpidossa
– Teiden kunnossapitopäätök-
set ovat Suomessa pohjautuneet 
liikennemääriin, ja se ylikorostaa 
henkilöautoliikennettä, kuvailee 
yksi raportin tekijöistä, johtaja, 
Jorma Mäntynen Destiasta.

– Tiestö kuitenkin vaikuttaa talo-
uteen, kilpailukykyyn, turvallisuu-
teen ja huoltovarmuuteen raskaan 
liikenteen kautta. Raskaalle liiken-
teelle on tärkeää esimerkiksi hoi-
don reagointinopeus ja täsmäkor-
jaukset, Mäntylä kertoo.

Tällä hetkellä tiestön korjaustar-
ve vaihtelee rakentamis- ja korjaus-
historian mukaan, Mäntynen tote-
aa ja jatkaa, että väyläverkon korja-
ustarpeen nopea kasvu kertoo sii-
tä, että korjaaminen ei ole ollut tä-
hän mennessä riittävää eikä riittä-
vän järjestelmällistä.

Alkutuotannon, teollisuuden ja 
kaupan toimitusketjut ulottuvat 
kaikkialle Suomeen ja niiden käyt-
tämä raskas liikenne ajaa ja kuljet-
taa tiestöllä silloinkin, kun liiken-
nemäärät ovat pieniä: myös öisin 
ja syrjäseuduilla. Myös kalusto on 
suurentunut tuottavuuden tavoit-
telun takia.

Tämä näkyy muun muassa heik-
kokuntoisilla seututeillä, jotka on 
saatettu aikanaan suunnitella ja ra-
kentaa kalustolle, jonka massat yl-
sivät noin 10 tonniin, kun tällä het-
kellä esimerkiksi puunkuljetukses-
sa käytössä voi olla jopa 76 tonnin 
kalustoa. Heikkokuntoisten seutu-
teiden kelirikkoajat katkaisevat vuo-
sittain puukuljetuksia jopa viikoiksi.

Suomi ei ole tiehuolineen yksin. 
Raportti nostaa esiin usean länsi-
maan, kuten Ruotsin, Tanskan ja 
Yhdysvaltain korjausvelkaongelmat 
väyläverkostoissa. Niissä korjaus-
velkaongelmaan on puututtu erilai-
silla infraohjelmilla.

Ohjelmallinen ja ennakoiva kor-
jaaminen on aina kokonaistaloudel-
lisesti järkevämpää, sillä korjaami-
nen on sitä kalliimpaa, mitä huo-
nompaan kuntoon tierakenne on 
päässyt. Visioraportti esimerkik-
si tiivistää selvästi päällystevauri-
on juurisyyn tien rakenteissa: kun 
tien pinta on rikki, ollaan jo myöhäs-
sä parhaasta korjausajankohdasta.

Koneyrittäjien kannalta 
sillat ovat jo kriittisessä 
kunnossa
Matti Peltola nostaa esiin tierun-
kojen ja päällysteiden lisäksi 
kolmannen raskaalle liikenteelle 
ja sitä hyödyntäville koneyrityk-
sille merkityksellisen asian: ties-
tön rapistuneet sillat. Maantiesilto-
jen kunto on heikentynyt vuosien 
2003–2022 aikana selvästi. Hyvä-
kuntoisten siltojen osuus on pienen-
tynyt ja vastaavasti vain tyydyttä-
vässä kunnossa olevien siltojen 
määrä on noussut.

– Arviomme mukaan toistatu-
hatta rapistunutta siltaa kriittisillä 
kuljetusreiteillä aiheuttavat jo nyt 
koneyrityksille merkittäviä kustan-
nuksia, kun painavaa konekalustoa 
joudutaan reitittämään uudelleen 
kymmenien kilometrien kiertotei-
den kautta, Peltola kertoo.

Peltola toivookin, että elinkeino-
elämän yhdessä laatima visioraport-
ti herättää poliittiset päättäjät tajua-
maan sen, että peruskorjausta vaa-
tivan tiestön rapauttamista jatkuvil-
la säästötoimilla ei voi enää jatkaa.

Elinkeinoelämä vaatii 
toimenpiteitä tiestön 
kunnossapitoon
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Maanteiden rakentamisen ja peruskorjauksen volyymi 1940–2020
ja niistä johdettu peruskorjauksen tarvearvio vuoteen 2030

Rakentaminen

Peruskorjaus

Peruskorjaus ei sisällä päällysteiden uusimista
Lähteet: P.Virtala 1983, POKLA-laskelma 1996, Tierekisteri 2003, YHA-järjestelmä 2021

Tienpitohistoria heijastuu
myös tulevaisuuteen

Laskennallinen
peruskorjauksen

tarve

Suomen tieverkko on 
yhteiskunnan toimivuuden 
perusta ja elinkeinoelämän 

järjestöt, Koneyrittäjät mukana, 
yrittävät uuden maaliskuussa 

julkaistun raportin avulla 
avata päättäjille, kuinka sen 

rapautuminen vaikuttaa 
Suomeen. (Koneyrittäjät)

Elinkeinoelämä tuo 
päättäjille viisi viestiä 

tieverkon kunnossapidosta. 
(Elinkeinoelämän visio 

tieverkon kunnossapidosta 
2030-raportti 2024, Destia)

Liikenne- ja 
viestintäministeriön 

ylijohtaja Sabina 
Lindström 

vastaanottamassa 
elinkeinoelämän 

järjestöjen 
visioraporttia Tampere-

talossa 13.3.2024.  
(Antti Knuutila / INFRA ry)

Raportissa kuvataan, 
kuinka oikea-aikainen 

tieverkon kunnossapito 
säästää rahaa ja tietä. 
(Elinkeinoelämän visio 

tieverkon kunnossapidosta 
2030-raportti 2024, Destia)

Maanteiden rakentamisen 
ja peruskorjauksen volyymi 

1940–2020 ja niistä 
johdettu peruskorjauksen 
tarvearvio vuoteen 2030. 

(Elinkeinoelämän visio tieverkon 
kunnossapidosta 2030-raportti 

2024, Destia)

Oikea-aikainen kunnossapito säästää rahaa ja tietä

Lähde: Shahin & Walther, 1990. Pavement condition deterioration effects on maintenance costs.
Teoksessa The Handbook of Highway Engineering, toimittanut T.F.Fwa

Erittäin hyvä

Hyvä

Tyydyttävä

Huono

Erittäin huono

Käyttökelvoton

Tien kunto

40 % lasku
palvelutasossa

75 % eliniästä

40 % lasku
palvelutasossa

12 % eliniästä
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Aika tai liikennekuormituksen kumuloituminen

Kunnossapitoon
käytetty 1 euro tässä…

…onkin
4-5 euroa tässä
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T      uomas Kontiainen aloit-
ti konetyöt turvesuolla jo 
kouluikäisenä. Ammatti-
koulusta hän valmistui le-

vyseppähitsaajaksi, mutta metalli-
miestä hänestä ei tullut. Työt kou-
lun jälkeen alkoivatkin E. Hartikai-
nen Oy:n murskausasemalla Kevit-
san kaivoksessa. Murskausasemal-
la hän ajoi kookkaita pyöräkuor-
maajia ja kaivukoneita sekä toi-
mi välillä murskamiesten sijaise-
na. Kevitsasta murskat siirrettiin 
kiertämään Itäisen Suomen kai-
voksia muun muassa Siilinjärvel-
le ja Kontiainen niiden mukana. 

Seuraavakin työtehtävä oli murs-
kauslaitoksella. Tosin nyt Etelä-
Suomessa Jarkan Maansiir to 
Oy:llä. Sielläkin Kontiainen ajoi 
suurehkoja maarakennuskoneita 
ja toimi myös huoltomiehenä. Jo 

tuolloin Kontiainen oli hankkinut 
itselleen kaivukoneen ja perusta-
nut toiminimen. Murskalta vapaal-
la ollessaan hän kaiveli koneellaan 
piha- ja viherrakennukseen liitty-
vissä töissä paikallisilla asiakkailla. 
Eivätkä hitsausopinnotkaan huk-
kaan ole menneet, sillä onhan omis-
sa koneissa ja niiden työlaitteissa 
aina välillä hitsattavaa.

Metsä työllistää

Vuonna 2017 Metsä Groupin edus-
tajan havaittua Kontiaisen hank-
kineen kaivukoneen tämä oli 
houkutellut metsänparannustöi-
hin. Niissä töissä yksi kaivukone 
mätästää edelleenkin koko ajan, 
jopa talvisin. Seuraavana vuonna 
Kontiainen hankki traktoriurakoin-
tia varten ensimmäisen Valtran, 
jota hän pitää turvehommista 
tuttuna kotimaisena koneena.

Nykyisin Valtroja on kaksi, joilla 
kunnostetaan metsäyhtiöiden teitä 

niin talvella kuin kesälläkin. Joina-
kin talvina lunta on metsässä niin 
paljon, että tien avaaminen on-
nistuu ainoastaan traktoriin kyt-
ketyllä kärkiauralla. Valtrojen ja 
kaivukoneiden lisäksi yrityksellä 
on koneiden siirtoja varten kak-
si kuorma-autoa. Lyhyitä siirto-
ja varten on myös traktorivetoi-
nen lavetti.

Kaivukoneita on kolme, jois-
ta yksi on ympärivuotisesti ener-
giakouralla pienpuun korjuussa. 
Kolmannella kaivukoneella, joka 
on uusin ja suurin, tehdään kesät 
metsäautoteiden runkoja Tornat-
torille. Kaivukoneet ovatkin lä-
hes koko ajan metsässä töissä.

Metsäautotien teot ovat pää-
asiassa vanhan korjaamista ja pa-
rantamista, mutta jonkin verran 
myös uusien tierunkojen teke-

mistä. Uudet metsäteiden run-
got ovat pituudeltaan noin 700 
metristä maksimissaan 1000 met-
riin, eivät siis kovinkaan pitkiä. 

– Metsätien teossa kallistuva 
kauhan pyörittäjä on osoittautu-
nut todella hyväksi varusteeksi, 
Tuomas Kontiainen sanoo.

Talviteiden tekoa

Kontiainen kertoo kuluvana talve-
na olleen ennätyksellisen paljon 
talviteiden tekoa. Yleensä talvitie 
tehdään suolle. Viime syksy tai 
oikeastaan koko vuoden viimei-
nen puolisko Karjalassa oli ennä-
tyksellisen märkä. Tästä syystä 
talviteiden pohjat piti jäädyttää 
polkemalla lumi ensin leveätelai-
sella kaivukoneella. Vasta tämän 
jälkeen, pohjan riittävästi jäädyt-
tyä, lunta pääsi polkemaan trak-
torilla ja lopulta auraamaankin. 
Pisin kuluvana talvena tehty talvi-
tie oli kolmisen kilometriä pitkä 

ja lyhyin muutamia satoja metriä. 
– Alueella, jolla työskentelemme, 

metsäautotieverkosto on melko ti-
heä, mistä syystä talvitiet jäävät 
melko lyhyiksi, toteaa Kontiainen. 

Järjestötoimintaa

Tuomas Kontiainen kokee tär-
keäksi kuulumisen Koneyrittä-
jiin ja osallistumisen luottamus-
tehtäviin. Karjalan Koneyrittäjien 
hallituksessa hän on jo neljättä 
vuotta ja kuuluu myös Koneyrittä-
jien metsänparannustyöryhmään. 
Viimeisin luottamustehtävä on 
Koneyrittäjien maarakennusva-
liokunnan varajäsenyys, jossa al-
koi ensimmäinen kausi.

Luottamustehtävien hoitamista 
Kontiainen kuvailee oman työn-
sä kannalta tärkeäksi ja virkistä-

väksi toiminnaksi. Nii-
hin liittyviin kokouksiin 
hän pyrkii järjestämään 
aina aikaa ja varsinkin 
Karjalan Koneyrittäjien 
järjestämiin tilaisuuk-
siin hän kertoo osal-
listuvansa lähes poik-
keuksetta. 

Jäsenyys Koneyrittä-
jissä alkoi jo edes men-
neen Pekka Kunnak-
sen lyödessä jäsenyys-
paperit käteen Kontiai-
sen hankittua ensim-
mäisen kaivukoneen-
sa. Kunnas oli tuuman-
nut, että nyt kun on ko-
ne, on liityttävä liittoon.

– Kunnaksen Pek-
kahan on minun oppi-
isäni konehommissa, 
Pekan traktorilla mi-
nä aloitin turvesuolla 
konehommat. Iältäni 
olin tuolloin korkein-
taan neljäntoista, Kon-
tiainen kertoo.

Kontiainen kokee Koneyrittäjiin 
kuulumisesta olevan paljon hyöty-
jä, joista esimerkkinä hän mainit-
see yhteistyön If-vakuutusyhtiön 
kanssa. Koneillahan työskennel-
lään usein pehmeällä maaperällä.

– Paljon on hyötyä jäsenyydestä 
ollut. Kerrankin konekaupan pur-
kaminen hoitui pelkällä puhelul-
la mainittuani siinä, että jos ei rat-
kaisuun päästä, laitan seuraavak-
si asian liiton hoidettavaksi, Kon-
tiainen kertoo.

Koneyrittäjien nuorille jäsen-
yrittäjille järjestettyä MAXPO 
2023-messumatkaa, Kontiainen 
kuvailee tosi mukavaksi, koska 
tuolloin hän pääsi tapaamaan suu-
rin piirtein saman ikäisiä jäsen-
yrittäjiä.

Tärkeänä hän pitää myös kou-
lulaisiin vaikuttamista, jotta ko-
netyöalojen työntekijöiden saata-
vuus voitaisiin turvata.

– Tulevaisuutta silmällä pitä-
en nuoriin pitäisi pystyä vaikut-

tamaan jo peruskouluaikana, jot-
ta heitä saataisiin hakeutumaan 
alalle, Kontiainen sanoo.

Alkuaikana tiukkaa

Yritystoiminnan alkua Kontiai-
nen kuvaa hankalaksi. Vanhalla 
koneella ei hänen mukaansa 
välttämättä kannattaisi lähteä 
metsään töihin.

– Kun vanhalla koneella lähti 
metsään töihin, tuntui välillä sil-
tä, että päivät tein remonttia ja yöt 
ajoin, kuvailee Kontiainen yritys-
toiminnan alkutaipaletta. 

Lopulta tämä oli ollut viedä nuo-
relta mieheltä voimat, mutta sii-
täkin oli selvitty. 

Yritystoiminnan kannattavuu-
desta Kontiainen tuuma, että kyl-
lä jätkä pärjövää kun tuntuu sil-
tä, että töitä on aina vähän liikaa. 

Nykyisin Kontiaisenkaivu Oy 
työllistää yrittäjän itsensä lisäksi 
kuusi työntekijää. Kaikki työnte-
kijät osallistuvat kaikkiin töihin. 
Osakeyhtiön Kontiainen perus-
ti vuonna 2022 yritystoiminnan 
kasvettua.

Työntekijöiksi Kontiainen ker-
too palkkaavansa paikallisia nuo-
ria miehiä ja kehuu heillä olevan 
hyvä työporukka. Osa työnteki-
jöistä on käynyt aikaisemmin 
muilla paikkakunnilla töissä, ku-
ten yrittäjä itsekin, mutta palan-
nut lopulta Kontiaisen tavoin koti-
seudulleen. Töitäkin on ollut niin 
hyvin, että niitä on riittänyt kai-
kille läpi vuoden. Kohonneet ko-
nekustannuksetkin on saatu neu-
voteltua hintoihin ja asiakkaitten 
maksuajatkin ovat hyvinkin koh-
tuulliset, viikosta kahteen. Yrityk-
sen kotipaikka on Värtsilä, mutta 
huoltotilat se on vuokrannut Toh-
majärveltä.

Työajanseurantaan yritys otti 
tammi-helmikuun vaihteessa käyt-
töön Koneyrittäjien Datapankin e-
Työilmoituksen, joka on koneyrit-
täjän sähköinen työilmoitusloma-
ke ja toimii kännykässä. Digitaa-
lisuus on muutenkin tullut met-
sään, sillä asiakkaiden työtilauk-
set karttoineen tulevat sähköpos-
tilla. Toimiston tietokoneelta voi 
seurata, missä metsänparannus-
ta tekevä kaivukone on töissä ja 
miten esimerkiksi mätästäminen 
on edistynyt.

Perheeseen kuulu viime kesänä 
vihille viety vaimo ja kaksi tytär-
puolta. Vihkimisen suoritti Tuo-
maksen isä, joka on Nurmekses-
sa kirkkoherrana. Harrastuksista 
puhuttaessa, Kontiainen kertoo 
koittavansa lohkaista työnteolta 
aikaa myös perheelleen. Järjes-
tötoimintaan osallistumisen hän 
kokee myös hyödylliseksi harras-
tukseksi. Tytärpuolien harrastuk-
siin kuuluu tutkia tarkkaan Kone-
yrittäjien julkaisut ja koittaa pon-
gata niistä isäpuoli.

Kontiaisenkaivu 
O

y 

Vuoden alussa Koneyrittäjien 
maarakennusvaliokunnan 
varajäsenenä aloitti 
värtsiläläinen Tuomas 
Kontiainen, joka iästään 
huolimatta on jo kokenut 
koneyrittäjä. 
MARKKU LESKINEN

Tuomas Kontiainen ja Jani Pitkänen. Pitkänen on lähdössä uudemmalla Valtralla ja kärkiauralla 
aukaisemaan metsäautotietä.

Tuomas Kontiainen kertoo 
oman letkupuristinen 
lyhentävän merkittävästi 
hydrauliikkaletkujen 
vauriosta johtuvia koneiden 
seisokkeja.

Tohmajärvellä sijaitsevissa huoltotiloissa oli 
käynnissä kaivukoneen jakopään remontti. 
Jakoketjunkiristin oli tullut kopasta läpi, kun 
konetta oltiin ajamassa halliin. Sopivalla aikaa 
oli osannut hajota.
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Saneeraushankkeessa heikkokuntoinen kapasiteetiltaan 
suuri ja merkittävä pääviemäri korjataan sukittamalla. 

Aarsleff Oy:n työpäällikkö Juha Lipponen on uransa 
aikana nähnyt monella tavalla vaurioituneita vanhoja vie-

märeitä. Hän kertoo, että yksi syy betonisen viettoviemäriputken 
vaurioitumiseen on siihen paineviemäristä purkautuva jätevesi. 

– Pumppauksessa jäteveteen muodostuu rikkivetyä, vietto-
viemäriin virratessaan tämä muuttuu rikkihapoksi, joka syövyt-
tää betoniputken sisäpuolta, Lipponen sanoo. 

Itse putken sujuttamiseen työmaalla on varattu aikaa viikko, 
mutta esivalmistelu ja viimeistelytöineen työ kestää kaikkiaan 
seitsemän viikkoa.

– Vaikka saneerattavan putken pituus on vain 122 metriä, tä-
mä on lyhyydestään huolimatta tällä hetkellä meidän suurin 
urakka johtuen suuresta putken koosta ja liikennejärjestely-
jen määrästä, Lipponen kertoo.

Putken korjaaminen lähes kaivamatta

Sujutuksessa rakentaminen tapahtuu pääosin maan alla. 
Hämeentiellä on jouduttu kuitenkin tekemään jonkin verran 
paikallisia kaivutöitä. Kaivutöissä Aarsleff Oy:llä on kaksi aliura-
koitsijaa. Hämeentiellä on kaivettu esiin kaksi paineviemä-
riä, jotka ovat purkaneet jätevetensä saneerattavaan putkeen. 
Paineviemäreille on rakennettu maanpäälliset ohitukset, joita 
pitkin ne purkavat jätevetensä syvällä maan alla kulkevaan jäte-
vesitunneliin. Jätevesitunnelin kadulla oleva kaivo on täyty-
nyt kaivaa auki, jotta ohipumpattavat jätevedet saadaan puret-
tua siihen. Ohitukset on tehty, jotta saneerattava viemäri on 
saatu tyhjäksi.

Nämä maan päällä tehtävät rakennustyöt näkyvät alueella vä-
liaikaisina liikennejärjestelyinä sekä ajoneuvoliikenteen että ke-
vyen liikenteen osalta. Liikennevalojen ohjaustakin on jouduttu 
työmaan kohdalla muuttamaan, jotta runsas liikenne voi mah-
dollisimman sujuvasti ohittaa sen. Aamu- ja iltapäiväruuhkan ai-
kana työmaan kohdalla liikennöi noin sata linja-autoa tunnissa.

Helsingin seudun ympäristöpalvelut HSY saneeraa Helsingin Kalliossa 1600 millimetrin halkaisijaisen pääviemärin. Työt 
ajoittuvat helmi-maaliskuulle. Putken saneerausurakoitsijana toimii Aarsleff Oy.

HSY:n projektipäällikkö Johannes Väänänen kertoo heillä 
olevan tietty investointiohjelma, josta osa jaotetaan vanhojen 
putkien korjauksiin, kuten tähän. 

– Me ollaan iloisia, että saadaan tämä putki korjattua. Vaikka 
se on lyhyt, se on todella tärkeä, Väänänen sanoo.

Sujuttaminen

Tässä kohteessa putken suuren 1600 millimetrin koon vuoksi, 
sukan huopamaisen seinämän vahvuus on 50 mm. Huopaan on 
imeytettynä polyesterihartsia, joka kovetetaan kuumalla vedellä. 
Sukka on tuotu lavetilla Tanskasta ja jotta se ei kuljetuksen aikana 
pääse pilaantumaan, se on ollut kontissa jäiden seassa. Painoa 
kuljetukselle kertyi lähes 50 tonnia.

Jäähdytetyssä kontista sukka on nurinpäin ja se puretaan ve-
den paineella saneerattavan putken sisään. Vesi, jonka lämpö-
tila on lähes 100 celsiusastetta, käynnistää sukan materiaalissa 
reaktion, joka saa aikaan hartsin kovettumisen. Sukan lämpöti-
laa seurataan työn aikana antureilla. Kovetuttuaan saneerattavan 
viemärin sisälle sukasta muodostuu lasikuituinen putki. Tähän 
lasikuituiseen putkeen on tehtävä tarvittavat leikkaukset kaivo-
jen ja liittymien kohdalle. Liittymien leikkaukset tehdään put-
ken sisältäpäin timanttisahalla. Työskennellessään putken si-
sällä, sahaajalla on käytössä happilaitteet.

– On haasteellista tehdä tämän kokoista viemäriä, kun sukka-
kin painaa jo 50 tonnia ja kuljetuksen aikana sen on oltava jäis-
sä. Kesällä sukka voi mennä jo pelkän ilman vaikutuksesta pilal-
le, joten onneksi talvella säilyvyys on pitempi, Lipponen kertoo. 

Aarsleff Oy

Aarsleff on alkujaan tanskalainen perheyritys, jonka historia 
alkaa jo vuodesta 1947. Yhtiö on myöhemmin kasvanut pörs-
siyhtiöksi ja on tänä päivänä Euroopan suurin putkistojen sanee-
raaja. Se on erikoistunut viemärien saneerauksiin sukkasujut-
tamalla. Sukituksessa vanhan viemärin sisään asennetaan uusi 

MARKKU LESKINEN

sukkasujutusputki. Suomessa Aarsleff on perustettuaan vuonna 
1993, Aarsleff Oy on tehnyt viemärien saneerauksia sukittamalla 
jo 30 vuoden ajan. 

Sukkasujutus kuuluu ns. auki kaivamattomiin menetelmiin (No-
Dig), eli putkisto saneerataan kaivosta tai tarkastusluukusta, il-
man suuria, kalliita, ympäristöä häiritseviä ja aikaa vieviä kaivuu-
töitä. HSY:n kohteessa rakentaminen on edellyttänyt jonkin verran 
myös paikallisia kaivutöitä. Aarsleff Oy hoitaa myös saneeraustöi-
hin usein liittyvät viemärivesien ohipumppausjärjestelyt, kuten täs-
säkin kohteessa. Töiden päätyttyä Aarsleff Oy palauttaa urakka-alu-
een alkuperäiseen kuntoon.

HSY:n projektipäällikkö 
Johannes Väänänen ja 
Aarsleff Oy:n työpäällikkö 
Juha Lipponen.

Viemärin saneerausta sukittamalla

Lavetti, jolla sukka tuotiin 
Tanskasta jäähdytetyssä 
kontissa.

Kaivon päälle pystytetty 
torni, josta valkoinen 

sukka puretaan 
vedenpainolla 

saneerattavan putken 
sisään.

Näkymä kaivoon, 
jossa kovettunut 
sukka. Sukkaan 
tehdään aukot 
timanttilaikalla.

Jarno Lasander ja Samu Aarnio kertovat paikan olevan haasteellinen runsaan liikenteen 
vuoksi, työmaan ohittaa aamu- ja iltapäivisin yli sata linja-autoa tunnin aikana. 

Ohitusputket, joilla 
paineviemäreiden 
jätevedet ohjataan 
maan alla kulkevaan 
jätevesitunneliin.
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Muoviteollisuus ry:n 
neuvottelukunta 
NK1 on järjestänyt 
muoviputkistohit-

saajien pätevöintikoulutuksia 
jo vuodesta 2010. Keväällä 2018 
pätevöintikoulutukset aloitettiin 
myös muovisten paineputkien hit-
sauksen valvojille. Koulutus so-
veltuu erityisesti vesijohto- ja vie-
märiverkon putkistoasennuksia 
valvoville suunnittelijoille, työn-
johtajille ja konsulteille. 

Tavoite kummassakin koulu-
tuksessa on selkeä: pätevien te-
kijöiden ja valvojien avulla voi-
daan välttää virheet liitostöissä 

ja säästyä merkittäviltä korjaus-
kustannuksilta.

– On kaikkien etu, että huoleh-
dimme yhdessä hitsaustyön kor-
keasta laadusta, toteaa rakennut-
tamisinsinööri Pekka Kaikkonen 
Lahti Aqua Oy:stä. 

Hän huomauttaa, että vesihuol-
lossa työn ja materiaalien laadus-
ta ei voida tinkiä, sillä putkien ja 
liitosten on kestettävä maan alla 
jopa 100 vuotta. 

– Vaikka vahinkoja onneksi har-
voin tapahtuukin, useimmiten syy-
nä kuitenkin ovat asennusvirheet 
ja etenkin virheellisestä hitsauk-
sesta johtuvat liitosten pettämi-

set jopa muutaman vuoden ku-
luttua asennuksesta. Kun put-
kia ryhdytään kaivamaan ylös, 
kustannukset nousevat nopeas-
ti korkeiksi. 

Perusasiat oltava kaikilla 
hallussa
Lahti Aqua vastaa lähes 
150 000 asukkaan vesihuollosta 
Lahdessa, Hollolassa ja Iitissä.

– Paineputkia asennetaan työ-
maillamme vuosittain kymme-
nisen kilometriä, joten tuohon 
määrään mahtuu aika lailla hit-
saussaumojakin.

Pätevöinti tuo 
varmuutta hitsaustyön 
valvontaan

MUOVITEOLLISUUS RY

Yhä useampi vesilaitos 
edellyttää, että 
muoviputkistohitsaajien lisäksi 
myös hitsaustyön valvojat ovat 
pätevöityneet tehtäväänsä. 
Rakennuttamisinsinööri 
Pekka Kaikkonen Lahti 
Aqua Oy:stä kannustaa 
valvojia pätevöitymään, 
sillä laadukkaan työnjäljen 
varmistaminen on kaikkien etu.  

Vesilaitos osallistui muovisten 
paineputkien pusku- ja sähköhit-
sauksen valvojille suunnattuun 
pätevöintikoulutukseen maalis-
kuussa 2023. 

– Mukana oli koko henkilös-
tömme, joka vastaa verkostojen 
valvonnasta, suunnittelusta ja ra-
kennuttamisesta. Lisäksi päte-
vyyden ovat hankkineet myös 
konsulttitoimistot, jotka valvo-
vat työmaitamme. On ehdotto-
man tärkeää, että myös tilaaja-
puolella tiedetään, miten asioi-
ta työmaalla tehdään – ja ennen 
kaikkea, miten ne tehdään oi-
kein, Kaikkonen sanoo. 

– Kun rakennetaan vesihuollon 
kaltaista kriittistä infraa, on kai-
killa osapuolilla oltava perusasi-
at hyvin hallussaan. 

Käytännönläheistä 
oppimista
Kaikkonen kiittää valvojille räätä-
löidyn kaksipäiväisen koulutuksen 
käytännönläheisyyttä ja asioiden 
konkreettista läpikäyntiä. 

– Koulutusjakson aikana käsitel-
tiin yleisimmät hitsattavat muovi-
putkimateriaalit sekä hitsausme-
netelmät, joita kurssilaiset pääsi-
vät myös itse kokeilemaan. Ma-

Puskuhitsausta ponttikaivannossa (kuva: Lahti Aqua Oy)

Lisätietoa
Muoviteollisuus ry:n tietosivulta: 
https://www.plastics.fi/
paineputkihitsauksen_valvojat/ 
Neuvottelukunnan Nk1 sihteerinä 
toimivalta putkijaoston asiamieheltä: 
kari.kuivalainen@plastics.fi

teriaalien ja oikeiden työmenetel-
mien lisäksi läpi käytiin tärkeim-
mät muoviputkistohitsausta kos-
kevat standardit ja testit, samoin 
kuin muun muassa putkien oike-
at kuljetus-, käsittely- ja varastoin-
titavat. Oleellinen asia oli myös 
hitsauksen dokumentoinnin val-
vominen.

Käytännön tasolla oppimista 
Kaikkonen pitää tärkeänä, sil-
lä työnjohdossa ja valvonnassa 
ei useinkaan ole kokemusta hit-
saustyöstä ja sen vaatimuksista. 

– Koulutus antaa hyvät valmiu-
det keskustella, kysyä ja tarpeen 
mukaan kyseenalaistaakin työ-

maalla asioita, jotta työt tehtäisiin 
oikein, ei vaikkapa niin kuin on ai-
na tehty.

Hän uskoo, että valvojia pätevöit-
tämällä on mahdollista myös yhte-
näistää toimintatapoja ja laatuvaa-
timuksia vesilaitoksilla. 

– Vesilaitoksilla saattaa olla hy-
vinkin erilaisia toimintatapoja. Nä-
kisin rakentamisen laadun kannal-
ta hyvänä asiana sen, että kaikkialla 
olisi käytössään samat vaatimukset. 

Kaikkonen muistuttaa, että osaa-
mista ja ammattitaitoa on myös pi-
dettävä yllä. Pätevyystodistus on 
voimassa neljä vuotta, jonka jälkeen 
pätevyys on päivitettävä. 

Puskuhitsausta nurmikentällä (kuva: Lahti Aqua Oy)
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Kantaverkkoyhtiö Fingrid teki yli sa-
dan miljoonan euron investointipää-
töksen kaapeliyhteyden rakentami-
sesta joulukuussa 2022. Keväällä 

2023 Helsingin kaupunki, Helen sähköverkko 
ja Fingrid allekirjoittivat yhteistyösopimuk-
sen Helsingin 400 kilovoltin sähkönsiirtoyh-
teyden toteuttamisesta. Helmikuussa 2024 al-
kaneen kaapelireitin maarakennustyöt ja put-
kituksen toteuttaa GRK Suomi Oy.

Uusi 400 kilovoltin kaapeliyhteys rakennet-
taan Vantaan Vaaralassa sijaitsevan Länsisal-
men sähköaseman ja Viikinrannan energiakort-
teliin suunnitellun uuden Vanhankaupungin 
sähköaseman välille. Uusi kaapeliyhteys tar-
vitaan, sillä sähkönkulutus pääkaupunkiseu-
dulla kasvaa ja samalla paikallinen sähköntuo-
tanto vähenee Helsingin Energian siirtyessä 
hiilineutraaliin energiantuotantoon.

Helsinki suunnittelee myös Vihdintien ja 
Huopalahdentien ympärille uusia asuinalu-
eita. Alueen tuleva rakentaminen edellyttää 
siellä sijaitsevien Helen Sähköverkon 110 ki-
lovolttisten ilmajohtojen kaapelointia. Fingri-
din uuden kaapeliyhteyden avulla maa-alueita 
voidaan vapauttaa rakentamiselle.

Materiaaleja kuluu paljon

GRK Suomi Oy aloitti urakan toteutuksen hel-
mikuun alussa. Kaapelireitin ja työmaa-aluei-
den puuston poisto oli aloitettu jo joulukuus-
sa 2023. GRK:n urakkaan kuuluvat putkien 
asennuksen lisäksi kaikki maarakennustyöt, 
kaivuineen ja täyttöineen sekä pohjanvahvis-
tuksineen. Se on jakanut rakennusurakan kol-
meen lohkoon, joilla jokaisella on oma työn-
johtonsa. Maaliskuussa jokaisella lohkolla oli 
jo käynnissä putkien asentaminen. 

Putkitukset rakennetaan kahdelle 400 kilo-
voltin kaapeliyhteydelle, mutta ainoastaan toi-
seen niistä asennetaan kaapelit, toisen jäädes-
sä varalle. Näin suuren kolmivaiheisen kaape-
liyhteyden ollessa kyseessä se muodostuu kol-
mesta eri kaapelista, jotka jokainen kulkevat 

omassa putkessaan. Kaapelien asentaminen put-
kiin ei kuulu GRK:lle, vaan ne tekee eri urakoitsija.

Keltaista suojaputkea asennetaan maahan kaikki-
aan noin 56 kilometriä. Näiden putkien lisäksi kai-
vantoon asennetaan pienemmät putket tietoliiken-
nekaapeleille, maadoitukselle sekä suojaputkini-
pun keskelle anturiputki, joka mahdollistaa kaape-
lin lämpötilan seuraamisen. Pikaisella laskutoimi-
tuksella, jos näitäkin putkia on asennettava GRK:n 
urakassa noin 10 kilometrin matkalle, niitä kuluu 
lähes 80 kilometriä. Kaiken kaikkiaan työmaalla 
asennetaan maahan lähes 150 kilometriä eri ko-
koisia muoviputkia.

Suojaputket niputetaan valmiiksi ennen niiden 
laskua kaivantoon, jonka pohjalle koko matkalle on 
suodatinkankaan päälle tehty hienosta murskees-
ta tasauskerros. Putki niput hitsataan kaivannossa 
sähkömuhveilla toisiinsa. Kaivannon alkutäyttö teh-

Kuvassa näkyvät 
kaapeliyhteyden 
rakenteet 
suodatinkankaasta 
lopputäyttöön.

Putkien hitsaus 
tapahtuu kaivannossa 
sähkömuhveilla.

Kappeliyhteyden rakentajia 
Erkki Mikkola, Jesse Altti, 
työmaapäällikkö Jussi Loikkanen 
ja Kalle Tamm.

Helen Sähköverkon, Helsingin 
kaupungin ja Fingridin 
suunnittelema 400 kilovoltin 
maakaapeliyhteys on edennyt 
toteutusvaiheeseen. Vihreän 
siirtymän vuoksi pääkaupunkiseutu 
tarvitsee paljon vahvempaa 
sähköverkkoa. Noin 12 kilometrin 
mittaisen uuden kaapeliyhteyden 
valmistuttua Helsingissä siirtyy 
sähköä tuplasti vuonna 2026.

dään kivettömästä materiaalista, jon-
ka päälle asetettaan betonilaatat. Nii-
den päälle tulee kerros lopputäytön 
materiaalia, jonka pinnalle asenne-
taan varoitusverkko ennen kaivan-
non lopullista täyttämistä.

– Suomessa ei ole aikaisemmin 
tehty 400 kilovoltin maakaapeliyh-
teyttä tässä mittakaavassa. Tavoit-
teenamme on, että Vantaan Vaara-
lassa putket ovat asennettuna pää-
siäiseen mennessä. kertoo GRK:n 
työmaapäällikkö Jussi Loikkanen.

Putken reitille osuu myös alitet-
tavia teitä, joiden alitukset tehdään 
suuntaporaamalla. Vantaan Vaaralas-
sa suuntaporataan noin 50 metriä pit-
kälti halkaisijaltaan 800 mm suoja-
putkea. Helsingin Viikissä tehtävät 
suuntaporaukset ovat huomattavas-
ti pitempiä. Suuntaporaukset urakoi 
Lännen Alituspalvelu Oy. 

Urakassa liikutellaan paljon myös 
maita. Loikkanen kertoo kaivannos-
ta lähtevän maita metrin matkalta 
noin viisi kuutiota. Kun kaivantoa 
on tehtävänä lähes kymmenen kilo-
metriä, tarkoittaa se, että kaivumaita 
syntyy noin 50 000 kuutiota. Näistä 
osa käytetään kaivannon täyttöön.

GRK:lla urakkaa on toteumas-
sa eri urakoitsijoiden kaivukonei-
ta kaikkiaan kahdeksan kappalet-
ta. Kaivuumaita on siirtämässä 11 
nuppiautoa ja Rudukselta tulevia ki-
viaineksia kuljettaa neljä kasettiau-
toa. Rakennusmiehiä työmaalla on 
kahdeksan kappaletta työnjohdon 
ja mittamiehen lisäksi. Vastaan on 
tullut kalliotakin, joten louhijoita-
kin on työmaalla tarvittu. Vallitse-
van yleisen rakentamisen suhdan-
teen vuoksi koneita ja autoja on ol-
lut hyvin saatavilla. Pääkaupunki-
seudulla on ollut myös aikoja, kun MARKKU LESKINEN

Helsinkiin rakennetaan poikkeuksellisen suurta maakaapeliyhteyttäHelsinkiin rakennetaan poikkeuksellisen suurta maakaapeliyhteyttä
autojen saanti on ollut vaikeampaa. 
Koko putkilinjan suunnitelma on 
mallinnettu ja se rakennetaan konei-
den 3D-ohjauslaitteita hyödyntäen.

Maaperäolosuhteet 
vaihtelevat savesta kallioon
Joissakin kohdin maaperä on niin 
huonosti kantavaa, että putkilinja 
on syvästabiloitava. Lähellä Van-
taan Vaaralassa sijaitsevaa Län-
sisalmen sähköasemaa tehdään 
myös massastabilointia.

Vaaralassa stabilointikonetta käyt-
ti Marko Kauhanen, jolla on sta-
biloinnista jo 10 vuoden kokemus. 

– Tässä kohtaa stabiloitavaa kent-
tää mennään 7,5 - 8 metrin syvyy-
teen. Ennen stabiloinnin aloittamis-
ta on koneelle täytynyt tehdä murs-
keesta työpeti, Kauhanen kertoo. 

Paalutuskoneessakin 3D-ohjaus-
laite, jolla stabilointisuunnitelman 
mukaisesti pilarit saadaan tehtyä 
suunniteltuun tiheyteen, juuri oi-
keisiin kohtiin. Järjestelmä myös 
tallentaa jokaisesta pilarista yksi-
lölliset tiedot.

– Vaaralassa putkikaivannon poh-
jalta lähtevä savi sisälsi niin paljon ar-
seenia, että se ylitti puhtaalle maal-
le sallitun pitoisuuden. Tämä kulje-
tetaan työmaalta noin kuudenkym-
menen kilometrin päähän Mäntsä-
lään. Puhtaille maille olemme järjes-
täneet välivaraston Helsingin Kivik-
koon, Loikkanen kertoo.

Tavoitteena GRK:lla saada urak-
kansa valmiiksi tämän vuoden lop-
puun mennessä.

Lisätietoja Helsingin kaapelin 
projektin sivuilta https://www.fing-
rid.fi/kantaverkko/rakentaminen/
hankkeet/helsingin-kaapeli/

Paalutuskoneella 
työskentelevä Marko 
Kauhanen seuraa 
työn aikana kolmea 
koneenhytissä olevaa 
näyttöä.

Vantaan Vaaralassa 
syvästabiloitiin 8 
metrin syvyyteen 
saakka.
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Hakkuutähdettä korjataan uudistusaloilta ja 
hakkuutähdekertymä on suoraan sidoksissa alueelta 
hakattuun ainespuumäärään. Parhaita hakkuutähteen 
korjuukohteita ovat hoidetut tuoreen kankaan 
päätehakkuukuusikot hyvien kulkuyhteyksien varrella.

Korjuu

Hakkuutähteiden korjuuseen 
ei tarvita erikoiskalustoa vaan 
korjuu voidaan tehdä sammalla 
kalustolla kuin ainespuuhak-
kuu. Hakkuutähteen korjuu on 
kuitenkin huomioitava aines-
puuhakkuussa, sillä hakkuu-
tähteet on puitava kasoille ja 
niiden tallaamista on vältettävä. 
Päätehakkuussa, josta hakkuu-
tähdettä ei kerätä oksat ja latvat 
jäävät tasaisesti koko hakkuu-
alalle ja yleensä ne hakataan ajou-
ralle kantavuutta parantamaan. 

Hakkuun jälkeen hakkuutäh-
teet ajetaan tienvarsivarastoon 
heti ainespuun lähikuljetuksen 
jälkeen tai myöhemmin, kun hak-
kuutähde on kuivunut palstalla 
eli tällöin voidaan puhua ruske-
asta hakkuutähteestä. 

JP Metsäkoneurakointi Oy:n 
hakkuukoneen kuljettaja Mark-
ku Ahon mukaan hakkuutähteen 
korjuu saattaa hieman vaikeut-
taa itse hakkuutyötä hoitamat-
tomilla metsikkökuvioilla, joilla 
on useita puulajeja ja kaiken ko-
koisia puita. Sen sijaan puhtaissa 
hoidetuissa kuusikoissa hakkuu-
tähteen korjuu ei oikeastaan vai-
keuta hakkuutyötä sanoo Aho. 

Mikäli hakkuutähdekertymä 
on oikein runsas niin se voi hie-
man hankaloittaa puutavaran lä-
hikuljetusta, koska isojen hak-
kuutähdekasojen takaa saattaa 
helposti jäädä jokin pölli huo-
maamatta. Yhteenvetona Mark-
ku Aho summaa, että hyvin hoi-
detuissa metsissä hakkuutähteen 
korjuu ei hankaloita hakkuutyö-
tä, kunhan vain muistaa puida 
hakkuutähteet kasalle.

Kertymä ja ravinnetalous

Hakkuutähde muodostuu oksista 
ja ainespuun läpimitan alittavista 
latvoista. Hakkuutähteen määrä on 
suoraan verrannollinen leimikon 
ainespuumäärään. Hakkuutähdettä 
kertyy hehtaarilta noin 20-30 % 
ainespuun määrästä, mikä tarkoit-
taa esimerkiksi 300 m3 leimikolla 
noin 60-90 m3 hakkuutähdettä.

Kaikkea hakkuutähdettä ei kerä-
tä talteen vaan osa jätetään maas-
toon lannoitteeksi tasaisesti ympäri 
palstaa. Suositusten mukaan noin 
30 % hakkuutähteistä jätetään kor-
jaamatta. Erityisesti vihreät neu-
laset sisältävät ravinteita, joilla on 
lannoittavaa vaikutusta tulevalle 
puusukupolvelle. 

Mikäli hakkuutähde ajetaan 
myöhemmin esimerkiksi kesän 
jälkeen ”ruskeana” niin neulaset 
ehtivät kuivua ja varista maastoon, 
jolloin ravinnehävikki pienenee. 
Tästä tienkin aiheutuu jonkin ver-
ran lisäkustannuksia, koska ajoko-
ne joudutaan tuomaan samalle työ-
maalle kahteen kertaan. Toisaal-
ta tämä tasaa työhuippuja, koska 
hakkuutähteet voidaan ajaa puun-
korjuusesongin ulkopuolella. Ener-
giakäyttöä ajatellen hakkuutähteet 
kuivuvat paremmin pikku kasoilla 
avoimella hakkuualalla kuin isos-
sa tienvarsivarastossa. 

Hakkuutähteiden korjuukoh-
teiden rehevyyden tulisi olla vä-
hintään kuivahkon kankaan ta-
soa tai viljavampaa. Karuilta kas-
vupaikoilta hakkuutähteitä ei tule 
suositusten mukaan korjata, kos-
ka metsän ravinnetalous voi siitä 
kärsiä. Toisaalta hakkuutähteiden 
korjuu vähentää metsän ravinne-
kuormitusta. 

TEKSTI: JUSSI LAURILA & JUHA VIIRIMÄKI SUOMEN METSÄKESKUS
KUVAT: JUSSI LAURILA

Helmikuinen pakkasaamu valkeni Mer-
sun moottorin tasaiseen käyntiääneen 
metsänlaidassa Ylistaron Varesvuol-
la, kun ylitiheä hakkuukypsä metsä 

sai väistyä uuden tieltä. Lapualaisen JP Met-
säkoneurakointi Oy:n Ponsse Ergo teki työtä 
Markku Ahon ohjaamana leimikolla, jossa 
ainespuun lisäksi kerättiin talteen myös hak-
kuutähteet. 

Metsä oli ollut pitkään hoitamatta eikä se ol-
lut järeytynyt kuten harvennushakkuut ajallaan 
tehdyissä metsiköissä tapahtuu. Tukkikerty-
mä jää tällaisella kohteella pieneksi, mutta toi-
saalta iäkäs puusto ei olisi enää hyötynyt har-
vennuksesta, joten ainut oikea lääke oli uudis-
taa metsikkö. 

Kahisevaa tästä ei tule maanomistajan tas-
kuun samaan tapaan kuin hoidetusta metsäs-
tä, mutta toimenpide on sijoitus tulevaisuuteen, 
sanoo biotalouden ja bioenergian asiantuntija 
Juha Viirimäki Metsäkeskuksesta. 

Helpottaa uudistamistyötä

Hakkuutähteen korjuu helpot-
taa päätehakkuualojen metsän-
uudistamistöitä. Maanmuokkaus 
kuten esimerkiksi äestys ja laiku-
tus helpottuvat, koska korjuualalla 
ei ole muokkausta haittaavia oksia 
ja latvoja. Tällöin kivennäismaa on 
helpommin työkoneiden saavu-
tettavissa ja muokkausjälki on 
tasaisempi.

Hakkuutähteiden korjuu helpot-
taa myös metsänistuttajan työtä, 
koska uudistusalalla on helpom-
pi liikkua, kun ei tarvitse väistel-
lä oksakasoja. Myös istutuskoh-
ta löytyy helpommin, kun palstal-
la ei ole työtä haittaavia risuja es-
teenä. Maanmuokkauksen ja istu-
tustyön helpottuminen edesauttaa 
hyvälaatuisten ja täystiheiden tai-
mikoiden syntyä. 

Käyttö ja uudet tuotteet

Perinteisesti hakkuutähdettä on 
käytetty polttamalla lämpöener-
giantuotannossa ja edelleen se 
on merkittävä lämmönlähde. 
Hakkuutähteen etuna fossiilisiin 
polttoainesiin on sen uusiutuvuus, 
ympäristöystävällisyys ja hiilineut-
raaliuus. Lisäksi hakkuutähde on 
kotimainen polttoaine, jota metsis-
sämme riittää.

Puun energiasisältöön vaikut-
taa oleellisesti puuaineen kosteus. 
Tuoreen puun energiasisältö on

alempi kuin kuivan. Tuoreen 
kuorellisen puun energiasisältönä 
voidaan käyttää 2 MWh/m³. Näin 
ollen keskimäärin hehtaarilta ker-
tyvän hakkuutähteen (n. 60 m³) 
energiasisältö on noin 120 MWh. 

Yllä mainituilla luvuilla laskien 
Ylistaron 4 ha kohteelta energiaa 
kertyi siis 480 MWh, joka määrä 
vastaa noin 24 omakotitalon vuo-

tuista energiantarvetta, jos omako-
titalon vuosikulutus kulutus on 20 
MWh/v. Käytännössä energiapuu 
käytetään kuitenkin kaatotuoretta 
kuivempana, jolloin energiasisäl-
tö on suurempi kuin yllä esitetyt 
luvut antavat ymmärtää. 

Polttokäytön lisäksi hakkutäh-
teestä on mahdollista kehittää 
myös uusia tuotteita kuten kuivi-
ketta, kompostia ja jopa ruoka-ai-
neita. Tällöin hakkuutähde korja-
taan ja kuljetetaan tuoreena jatko-
käsittelyyn tai varastoidaan pakas-
timeen. Nopea ketju metsästä jat-
kojalostukseen tai pakastevaras-
toon on tärkeää, koska biologisis-
ta ja kemiallisista prosesseista joh-
tuen varsinkin neulasten pilaantu-
minen alkaa heti hakkuun jälkeen. 

Uusien tuotteiden kehittämi-
nen on aikaa vievää työtä ja edel-
lyttää monesti eri tienteenalojen 
kuten kemian, lääketieteen ja fy-
siikan tietämystä. Hakkuutähtei-
den eri ainesosien komponentte-
ja voidaan edistää mm. uuttamal-
la, joka on sama menetelmä, kuin 
meille kaikille tuttu jokapäiväinen 
kahvinkeitto.

Kirjoittajista projektipäällikkö 
Jussi Laurila työskentelee Suomen 
metsäkeskuksen Monitaitoinen met-
sänomistaja ja Metsätalous ja tuu-
livoima -hankkeilla, joita rahoit-
tavat Manner-Suomen maaseu-
tuohjelma ja Euroopan aluekehi-
tysrahasto sekä yritykset ja kunnat. 
Toinen kirjoittaja Juha Viirimäki 
on Suomen metsäkeskuksen biota-
louden ja bioenergian asiantunti-
ja. Metsäkeskus on mukana Ruot-
sin maataloustieteellisen yliopiston 
(SLU) hallinnoimassa CEforestry-
hankkeessa, jossa kehitetään hak-
kuutähteiden hyödyntämistä korke-
amman lisäarvon tuotteisiin. Han-
ketta rahoittaa EU:n Interreg Bal-
tic Sea Region -ohjelma.

Biotalouden ja bioenergian asiantuntija Juha Viirimäki kertoo, että 
hakkuutähteistä on mahdollista kehittää myös uusia tuotteita eikä 
polttokäyttö ole ainut vaihtoehto.

Hakkuutähteen korjuu otetaan huomioon ainespuuhakkuussa 
puimalla oksat ja latvat kasoille, kun yleensä päätehakkuussa ne 

puidaan ajouralle tasaisesti koko hakkuualalle. 

Mikäli hakkuutähdettä tulee paljon, niin 
saa ainespuun lähikuljetuksessa olla 
tarkkana, ettei pöllit jää ajossa suurimpien 
hakkuutähdekasojen katveeseen.

Yleensä hakkuutähdettä 
korjataan kuusivaltaisista 
metsistä, mutta mukana voi 
olla myös mäntyä ja koivua. 

Ylistarossa hakkuutähdettä korjattiin 
4 ha sekapuustoiselta uudistusalalta, 
jonka ainespuukertymä oli 250 m³/ha 
ja hakkuutähdekertymä 60 m³/ha. 

Hakkuutähteet talteenHakkuutähteet talteen
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puut takaisin maanomistajille. Tämä 
asia on hyvä tiedostaa, kun poltto-
puista on pulaa ja asiattomat saat-
tavat käyttää ns. laajempaa häiriö-
tilannetta hyväkseen?

Viranomaisen kiinteistöllä katko-
mat rungot voi kiinteistönomistaja 
käyttää polttopuina tai myydä isom-
man erän kuitupuuna tai energiapuu-
na pois hankintakaupalla.

Yksittäisen myrskytuhopuun 
turvallinen katkonta
Metsään iskeneen isomman myrs-
kyn kaatamien puiden korjuu on 
syytä tehdä hakkuukoneilla turval-
lisesti ammattitaitoisten metsäkone-
yrittäjien toimesta. Tällöinkin kone-
kohtaisia turvaohjeita ja mielellään 
vähintään 90 metrin turvaetäisyyt-
tä hakkuukoneeseen on syytä nou-
dattaa.

Puun tai puiden katkontaa voi kui-
tenkin joutua tekemään hätätilassa 
omassa pihassa ja omilla teillä. Ää-
ritapauksessa puun voi joutua kat-
komaan maantiellä liikenneturval-
lisuutta noudattaen.

Yksittäisen oman pihan tai piha-
tien ja oman metsän myrskytuho-
puun katkonta on tehtävä huolel-
la. Ensinnäkin työ vaatii asianmu-
kaisen moottorisahan ja metsurin 
turvavarusteet. 

Ensin puu karsitaan. Se on hel-
pointa aloittaa tyveltä kohti latvaa 
edeten. Puun jännitteiden takia kar-
situn rungon katkonta aloitetaan lat-
vasta eikä tyveltä kuten tavanomai-
sessa puunkorjuussa. Näin lehtori 
evp Hannu Humalamäki Ähtärin 
Tuomarniemeltä on aikanaan opet-
tanut alan kursseilla. 

Sahauksessa on hyvä aistia puun 
jännitteitä, jolloin sahauksen voi jou-
tua ylhäältä päin tekemisen sijaan 
tekemään alhaalta päin tai päin vas-
toin. Koko ajan on varottava jännit-
teitä ja tarvittaessa peräännyttävä 
moottorisahan kanssa. Ääritapauk-
sessa sahan voi joutua heittämään 
pois käsistä.

Mikäli myrskytuhopuita on enem-
män, ja on tottunut hankintahakkaa-
ja, niin hankintakaupan tapaukses-
sa rungon tyvipään voi katkoa sovit-
tujen tukkien mitoille. Kauppa kan-
nattaa kuitenkin sopia ennalta. Muu-
toin muutamasta hajarungosta saa 
polttopuuta ja osan voi jättää met-
sään lahopuuksi.

Puun hinta ei yhtä hyvä

Jos syyspuhuri käy yli maakunnan, 
ja myrskytuhoja esiintyy laajasti, ti-
lanne johtaa useimmiten merkittä-
vään raakapuun ylitarjontaan paikal-
lisesti. Tällöin puun hinta yleensä 
laskee. Koska tuulikaatopuissa tah-
too olla jännitteitä, tukkien sahaus-
ominaisuudet huononevat ja sitäkin 
kautta tukin hinta yleensä laskee. 

Myrskytuhopuiden 
korjuu vaatii tarkkuutta

TEKSTI JA KUVA: RISTO LAUHANEN, SEAMK. 

Ilmastonmuutoksen myötä myrskyjen ja kovien tuulien ennakoidaan yleistyvän 
jatkossa. Asia luo haasteita yleiselle turvallisuudelle ja metsäsektorille. 
Tuulikaatopuiden korjuu on vaarallista työtä. Puut on kuitenkin korjattava pois 
yleisen turvallisuuden parantamiseksi teillä ja kiinteistöillä. Metsätaloudessa 
pahojen myrskytuhokohteiden puunkorjuu on tarpeen hyönteis- ja 
sienituhojen, ja varsinkin kirjanpainajatuhojen leviämisen estämiseksi.

Lisäksi puutavaralajisiirtymät tukista 
kuitupuuksi yleistyvät laatuvikojen ta-
kia. Kun tuulikaatopuita on leimikos-
sa siellä täällä ja leimikon kokonais-
kertymä alhainen, nostaa se korjuu-
kustannuksia ja laskee puun hintaa 
leimikkotasolla.

Metsätuholain velvoitteet jäävät kui-
tenkin metsänomistajalle. Metsätuho-
lain, alan säädösten ja ohjeiden mu-
kaan ainespuun mittainen kuorellinen 
havupuutavara on korjattava metsäs-
tä pois riittävän ajoissa. Kuusen osal-
ta puumäärä koskee 10 m³ hehtaaril-
la ylittävää osaa. Sama koskee varas-
tolla olevaa kuusipuumäärää. Män-
nyllä tuo raja-arvo on 20 m³ hehtaaril-
la metsässä. Nykyään asia koskee yli 
50 kuution varastoja männyn osalta. 
Puut voidaan myös peitellä tai muu-
toin käsitellä. 

Myrskyn ajankohtaa ja puiden kor-
juuta ja kuljetusta koskevat tarkem-
mat aluetason ajankohdat löytyvät alan 
ohjeista ja säädöksistä linkin takana ( 
https://www.metsakeskus.fi/fi/ajan-
kohtaista/metsatuholain-muutokset-
tulevat-voimaan-112022). Edellä mai-
nittujen puumäärien osalta esimerkik-
si Vaasan korkeudella syyskuun alun 
ja toukokuun lopun välisenä aikana 
tavanomaisesti hakattu tai myrskyn, 
lumen tai muun syyn takia kaatunut 
mäntypuutavara on korjattava ja kul-
jetettava maastosta pois 1.7. mennes-
sä, ja kuusipuutavara vastaavasti 24.7. 
mennessä. Muilta osin kesäkauden 
puunkorjuussa on juurikäävän torjun-
ta otettava huomioon.

Metsätuhoja koskevien säädösten 
mukaan puutavaran omistaja vastaa 
myrskytuhopuista ja muista vaurio-
puista. Jos metsässä on pystykauppa 
päällä eli metsänhakkuusopimus on 
voimassa, niin puut siirtyvät ostajal-
le yleensä kaadettaessa, jollei muuta 
ole sovittu. Jos puukaupan kohde on 
muuttunut merkittävästi puukaupan 
teon jälkeen myrskyn takia, kannat-
taa asiasta ilmoittaa ajoissa hakkuu-
oikeuden haltijalle. Jollei hakkuuoi-
keuden haltija pystyisi puita aikara-
jojen puitteissa korjaamaan, kannat-
taa neuvotella, miten toimitaan edellä 
mainittujen puumäärien osalta ja mi-
ten puumäärät dokumentoidaan, ett-
eivät rajanaapurit tule aikanaan vaa-
timaan mahdollista vahingonkorva-
usta naapurimetsiin levinneistä hyön-
teistuhoista. 

Korjuu haasteellista

Myrskytuhosavotat ovat vaarallisia 
korjuun kannalta. Puissa oleva maa-
aines ja muut epäpuhtaudet haittaavat 
koneenkuljettajien työtä. Useisiin te-
räketjujen vaihtamisiin pitää varautua 
työvuoron mittaan. Haastavien aluei-
den puunkorjuuseen on hyvä neuvo-
tella ”erikoiskohteen” taksoitus, kun 
hakkuukertymät ovat tavanomaista 
pienempiä ja tuulikaatopuita joutuu 
korjaamaan sieltä täältä.

Omin päin ei kannata mennä sahaamaan puita sähkö-, puhelin- ja 
kaapelilinjoilla tai muutoin vaarallisissa paikoissa, joissa kokemat-
toman tekemä puunkaato voi aiheuttaa vahinkoa ihmisille, eläimille 
tai omaisuudelle. Pelastuslaitos sekä sähkö- ja puhelinlaitos katko-
vat puut ammattitaidolla yleisen turvallisuuden parantamiseksi. 
Hätätilassa puut voi karsia ja katkoa yleisiä puutavaran mitta- ja 
laatuvaatimuksia noudattamatta.

Minne puut on kadonneet?

Eräässä tapauksessa osa puista vietiin pois asfalttitien varrelta sijait-
sevalta metsänomistajan kiinteistöltä myrskyä seuraavana päivänä. 
Kylän väki puhui pelastuslaitoksen alihankkijan vieneen puut. Pelas-
tuslaitoksen alihankkijoita ei kuitenkaan ole. 

Tilapäisesti kuitenkin tielaitos voi yleisen turvallisuuden nimis-
sä viedä puita valtion tiealueilta pois välivarastolleen ja palauttaa 
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Avohakkuiden korvaajaksi ehdotettua poimintahakkui-
siin perustuvaa jatkuvaa kasvatusta ei kuitenkaan vas-
tustettu kategorisesti juuri missään puheenvuorossa. 
Valtaosa edustajista suhtautui kuitenkin kriittisesti sen 

käyttöön ainoana metsänkäsittelytapana, mutta sen lisäämiseen 
soveliailla metsäkohteilla, kuten turvemailla, suhtauduttiin lä-
hes poikkeuksetta myönteisesti, tulkitsee Helsingin Yliopiston 
Metsätieteiden osaston tutkija Rantala eduskuntakeskustelua.

Kansanedustajat jakautuivat ”Avohakkuut historiaan” kansa-
laisaloitetta koskeneessa keskustelussa puoluerajoja seuraten 
kahteen leiriin. - Suurempaan, pääpiirtein nykyisen kaltaista met-
sätaloutta kannattavaan joukkoon kuuluivat keskustalaiset, ko-
koomuslaiset, perussuomalaiset, sosialidemokraattiset ja kris-
tillisdemokraattiset edustajat. Keskeinen yhdistävä ajatus oli, et-
tä hakkuumenetelmän valinta kannattaa tehdä ottaen huomioon 
olosuhteet, kuten puulajien kasvupaikkavaatimukset, puuston 
nykytila ja suojeluarvot, eikä metsänkäsittelyn menetelmänvalin-
taa kannata säädellä lakiin kirjatulla joustamattomalla kiellolla.

–Vihreiden ja vasemmistoliiton edustajat vaativat kansalais-
aloitteen tavoin hyvin suuria muutoksia nykyisiin metsänhoi-
don käytäntöihin. Avohakkuiden vastustajia motivoiva tekijä 
vaikutti olevan varsinkin alarmistinen ajattelu, jonka mukaan 
suomalaisen luonnon hätätila ja ilmastokatastrofi perustelevat 
lähes poikkeuksettoman avohakkuiden kiellon, sanoo Rantala.

Keskustelu avohakkuista ja hyvästä metsähoidosta 
mielikuvatasolla
Tutkimuksessa analysoitiin luontojärjestöjen ”Avohakkuut histo-
riaan” kansalaisaloitteesta käytyjä eduskuntakeskusteluja avohak-
kuiden lopettamiseksi valtion mailla. 

– Aloitteesta käytiin valiokuntakäsittelyn molemmin puolin 
vuosina 2019 ja 2021 kiivaita keskusteluita täysistunnoissa. Rei-
lu viidennes kansanedustajista osallistui keskusteluihin, joissa 
kaikkiaan käytettiin 73 puheenvuoroa.

–Eduskuntakeskustelu tapahtui aika yleisellä mielikuvien ta-
solla, joita ohjasivat edustajien maailmankuvalliset käsitykset ja 
osaltaan ehkä myös puolueen yhtenäistävä kanta. Puulajeista, 
metsätyypeistä, etelästä ja pohjoisesta, lähtöpuustoista eikä pe-
rinteisemmästä luontaisesta uudistamisesta juurikaan puhuttu, 
tulkitsee Rantala tutkimustuloksia.

Mielikuvat ja odotukset jatkuvasta kasvatuksesta eivät 
kohtaa todellisuutta 
Eduskuntakeskustelussa löytyi Rantalan mukaan myös yhtei-
siä näkemyksiä. – Haluttiin kannattavaa puunkasvatusta ja jalos-
tamista, luonnon monimuotoisuuden suojelua, hiilensidontaa 
sekä luonnon virkistys- ja matkailukäytön edistämistä sekä 

Avohakkuiden kieltämistä koskenutta eduskuntakeskustelua tutkineen tutkijan, MMT Tapio Rantalan mukaan 
eduskunnan selvä enemmistö vastusti avohakkuiden kategorista kieltämistä valtion mailla. – Selvä enemmistö 
edustajista kannatti pääpiirtein nykyisen tyyppisen metsätalouden jatkamista niin valtion mailla kuin 
yksityismetsissäkin.

Tutkija Tapio Rantala: 
Eduskunnan enemmistö Eduskunnan enemmistö 
kannattaa nykyistä kannattaa nykyistä 
metsätalouttametsätaloutta

metsätalouteen alueellista oikeudenmukaisuutta. Sen sijaan 
käsitykset erosivat voimakkaasti siinä, minkälaisilla metsänhoi-
don menetelmillä ja lainsäädännöllä näitä tavoitteita saavute-
taan parhaiten.

Avohakkuiden vastustajat mielsivät niitä korvaamaan tarkoi-
tetun jatkuvan kasvatuksen menetelmän tärkeimmiksi piirteiksi 
metsän peitteisyyden ja kookkaiden puiden säilyttämisen. 

– Sen sijaan he eivät yhdistäneet menetelmään lainkaan valo-
puiden, kuten männyn ja lehtipuiden, taimettumiselle ja hyväl-
le kasvulle välttämättömiä varsin voimakkaita harvennuksia ja 
pienaukkojen tekemistä.

– Jatkuvan kasvatuksen kannattajat eivät myöskään käsitel-
leet puheenvuoroissaan menetelmän ongelmia, vaikka niitä tuo-
tiin laajasti esiin avohakkuukiellon vastustajien puheenvuorois-
sa. Vaikuttaa siis siltä, että kaikki mielikuvat ja odotukset jatku-
vasta kasvatuksesta eivät täysin kohdanneet menetelmän käy-
tännön toteuttamismahdollisuuksia. Jatkuvan kasvatuksen puo-
lustajat tavoittelevat “kaikkea hyvää” yhdellä menetelmällä, joka 
on kuvattu varsin idealistisella tavalla.

Rantala pohtii, tulevatko jatkuvan kasvatuksen metsien väl-
jyys ja tarvittavien pienaukkojen todellinen koko ja maanmuok-
kauksen tarve monelle epämiellyttävänä yllätyksenä, kun niihin 
varmaan törmää jatkossa metsissä yhä useammin. Metsäpuiden 
ekologia tulee meille kuitenkin jatkossakin annettuna, eikä sii-
hen voi vaikuttaa poliittisilla päätöksillä.

Uusimman metsäntutkimustiedon tarvetta päättäjille

Metsäpolitiikan polarisoitumiskehitys on Rantalan mukaan huonoa 
varsinkin, jos se johtaa osapuolten normaalin kommunikaation 
katkeamiseen. 

– Tässä tapauksessa maa- ja metsätalousvaliokunnan toiminta 
asiantuntijakuulemisineen tuotti kuitenkin yksimielisen, komp-
romissihenkisen lausunnon. Tavoitteista ja arvoistakin oli tässä 
keskustelussa havaittavissa varsin laaja samanhenkinen käsitys, 
sen sijaan keinoista eli metsänhoidon menetelmistä puolestaan 
oli selvästi eriäviä käsityksiä, kuvailee Rantala.

– Vaikka eduskunnan täysistuntojen keskustelu oli ajoittain 
huomattavan kiivasta, saatiin maa- ja metsätalousvaliokunnan 
käsittelyssä aikaan kiiteltykin kompromissi. Keskustelun lop-
putuloksena voitaneen pitää valiokunnan kantaa jatkuvan kas-
vatuksen osuuden lisäämiseksi sopivilla kohteilla ja Metsähalli-
tuksen tuottotavoitteiden uudelleen arviointia.

Rantalan mukaan uusimman metsäntutkimustiedon populari-
soinnille ja jakamisella kansanedustajille ja puolueille on selkeäs-
ti tarvetta. - Puolueiden ohjelmatyössä saisi olla enemmän met-
säasiantuntemusta, sen sijaan että tietoa haetaan vahvistamaan 
omia ennakkokäsityksiä.

Tämä artikkeli on osa Metsämiesten Säätiön rahoittamaa ”Met-
sä vastaa” –artikkelisarjaa.

MARKKU LAUKKANEN

Kuvituskuva: Sirpa Heiskanen

Tutkija Tapio Rantala
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Juristin kynästä

ASIANA JOTOIMISTO

PIA-MARIA KULMALA
JURISTI, LUVAN SAANUT OIKEUDENKÄYNTIAVUSTAJA,  
KAUPANVAHVISTAJA

Mikäli hallituksessa on useita jäseniä, tulee hallitukselle valita 
puheenjohtaja. Hallituksen puheenjohtajalla on asemansa 
perusteella hieman enemmän velvollisuuksia kuin muilla 
hallituksen jäsenillä. Puheenjohtajan tehtäviin kuuluu esi-

merkiksi kutsua hallitus koolle tarvittaessa, toimia hallituksen kokouk-
sen puheenjohtajana ja myös allekirjoittaa hallituksen kokouksesta laa-
dittava pöytäkirja, toimia hallituksen edustajana, olla ensisijainen yhte-
ydenpitäjä isännöitsijään ja muihin sopimuskumppaneihin sekä valvoa 
omalta osaltaan heidän työtään.

Hallituksen vastuusta

Hallituksella on päätäntävallan myötä myös vastuu toimistaan. 
Asunto-osakeyhtiölain 1 luvun 11 §:ssä on säädetty, että halli-
tuksen on huolellisesti toimien edistettävä taloyhtiön etua. Tä-
tä ns. huolellisuusvelvoitetta hallituksen tulee kaikessa toimin-
nassaan noudattaa.

Huolellisuusvelvoite sisältää velvoitteen valvoa ja arvioida 
tehtyjen päätösten toteutusta. On hallituksen jäsenen vastuul-
la tarvittaessa osoittaa, että toiminnassa tai päätöksenteossa on 
noudatettu huolellisuutta. Tämä ei yleensä onnistu, mikäli huo-
lellisuutta ei ole dokumentoitu. Pöytäkirjat ja sähköpostit ovat 
keskeisessä asemassa hallituksen jäsenen huolellisuutta arvi-
oitaessa ja niistä on helppo jälkikäteen tarkistaa faktat ja päivä-
määrät. Huolellisuusvelvoite edellyttää lisäksi valvomaan, että 
hallituksen toiminta ja päätökset noudattavat asunto-osakeyh-
tiölakia sekä yhtiöjärjestystä.

Hallituksen jäsenillä on huolellisuusvelvollisuuden lisäksi 
ns. lojaliteettivelvollisuus, joka tarkoittaa sitä, että kaikessa toi-
minnassa tulee olla lojaali sekä yhtiötä että osakkeenomistajia 
kohtaan. Hallituksen tekemät päätökset ja toimet eivät saa ol-
la ristiriidassa taloyhtiön tai osakkeenomistajien edun kanssa.

Asunto-osakeyhtiölain 7 luvun 4 §:ssä säädetään hallituksen 
jäsenen esteellisyydestä. Hallituksen jäsen ei saa osallistua sel-
laisen asian käsittelyyn, joka koskee hänen ja yhtiön välistä so-
pimusta tai muuta oikeustointa. Hallituksen jäsen ei myöskään 
saa osallistua asian käsittelyyn, joka koskee sellaista hänen hal-
linnassaan olevan osakehuoneiston uudistusta tai muuta kuin 
välttämätöntä kunnossapitoa, joka poikkeaa muiden osakkeen-
omistajien hallinnassa olevien osakehuoneistojen kunnossapi-
dosta tai uudistamisesta. Hallituksen jäsen ei saa osallistua asi-
an käsittelyyn, joka koskee hänen osakehuoneistonsa ottamis-
ta yhtiön hallintaan. Hallituksen jäsen ei saa myöskään ottaa 
osaa yhtiön ja kolmannen välisen asian käsittelyyn, jos hänel-
lä on odotettavissa siitä olennaista etua, joka saattaa olla risti-
riidassa yhtiön edun kanssa.

Hallituksen jäsenen ei kannata myöskään sokeana luottaa 
esimerkiksi puheenjohtajan tai isännöitsijän sanaan, vaan hal-
lituksen jäsenellä on vastuu päätöksen perusteiden selvittämi-
sestä ja arvioimisesta. Hallituksen jäsenen tulee hankkia riit-
tävä tausta-aineisto ja tehdä omat arviot päätöksiensä tueksi. 
Huolellinen menettely edellyttää, että päätöstä tehtäessä on ai-
nakin merkittävien päätösten osalta käytössä kaikki tärkeim-
mät dokumentit ja sopimusluonnokset ja niihin on huolellises-
ti perehdyttävä.

Hallituksen jäsenen vastuuta ei voi myöskään ulkoistaa yhtiö-
kokoukselle. Kannattaa myös huomioida, että tietämättömyys 
ei poista vastuuta ja myös passiivisuus voi aiheuttaa vastuun.

Asunto-osakeyhtiölain mukaan hallituksen puheenjohtajan 
vastuu ei poikkea hallituksen muiden jäsenten vastuusta. Jo-
kaisen hallituksen jäsenen vastuuta arvioidaan yksilöllisesti ja 
jokaisen osalta on erikseen myös selvitettävä vastuun edelly-
tysten olemassaolo. Mikäli kaksi tai useampi hallituksen jäsen 
on aiheuttanut saman vahingon, ovat he yhteisvastuullisesti 
vastuussa aiheuttamastaan vahingosta.

Korvausvastuusta

Hallituksen tehtävät ja vastuut ovat periaatteessa jakamatto-
mia. On toki tavanomaista, että tehtäviä on jaettu hallituksen 
ja isännöitsijän kesken. Tällöin hallituksen jäsenet eivät vastaa 
luonnollisestikaan isännöitsijän tekemistä virheistä, mutta halli-
tuksen jäsenten tulee silti pystyä osoittamaan itse toimineensa 
asiassa huolellisesti. Hallituksen kaikilla jäsenillä on korvaus-
vastuun uhalla velvollisuus huolehtia hallitukselle kuuluvien 
tehtävien asianmukaisesta suorittamisesta ja valvoa aktiivisesti 
muiden jäsenten toimia.

Asunto-osakeyhtiölain 24 luvussa säädetään, että hallituksen 
jäsenen ja isännöitsijän on korvattava vahinko, jonka hän on teh-
tävässään säädetyn huolellisuusvelvoitteen vastaisesti tahallaan 
tai huolimattomuudesta aiheuttanut yhtiölle. Hallituksen jäse-
nen ja isännöitsijän on korvattava myös vahinko, jonka hän on 
tehtävässään muuten asunto-osakeyhtiölakia tai yhtiöjärjestys-
tä rikkomalla tahallaan tai huolimattomuudesta aiheuttanut yh-
tiölle, osakkeenomistajalle tai muulle kolmannelle henkilölle.

Jos vahinko on aiheutettu rikkomalla asunto-osakeyhtiölakia 
muulla tavalla kuin pelkästään rikkomalla säännöksiä toimin-
nan keskeisistä periaatteista tai jos vahinko on aiheutettu rik-
komalla yhtiöjärjestyksen määräystä, vahinko katsotaan aiheu-
tetuksi huolimattomuudesta, jollei menettelystä vastuussa ole-
va osoita menetelleensä huolellisesti. Sama koskee vahinkoa, 
joka on aiheutettu yhtiön lähipiiriin kuuluvan eduksi tehdyllä 
toimella. Korvausvastuu edellyttää lisäksi, että hallituksen jä-
sen on aiheuttanut vahinkoa yhtiölle tehtävässään eli toimies-
saan hallituksen jäsenenä.

Milloin korvausvastuu voi sitten konkretisoitua?

Esimerkiksi Vaasan hovioikeuden 11.4.2019 antamassa päätök-
sessä diaarinumero S17/302 oli kyse siitä, oliko yhtiön hallitus 
kiinteistön pidosta vastaavana tahona laiminlyönyt valvoa liuk-
kaudentorjunnan toteutumista eikä ollut ryhtynyt tarvittaviin 
toimenpiteisiin liukastumisen estämiseksi. Se, että hallitus oli 
osakkaille jaetuilla tiedotteilla ja hallituksen jäsenet olivat osak-
kaita tavatessaan kehottaneet osakkaita hiekoittamaan pihaa, 
ei osoita yhtiön menetelleen huolellisesti, vaan liukkauden ja 
hiekoitustarpeen valvonta on jäänyt edellä kerrotuin tavoin sattu-
manvaraiseksi. Yhtiö oli siten lainkohdan tarkoittamalla tavalla 
menetellyt huolimattomasti, koska se ei ole kyennyt osoittamaan 
menetelleensä huolellisesti. Yhtiön katsottiin olevan velvollinen 
suorittamaan korvausta nilkkavamman aiheuttamasta tilapäi-
sestä haitasta henkilölle, joka oli liukastunut taloyhtiön yhtei-
sellä piha-alueella.

Asunto-osakeyhtiölain 24:1.2 §:ssä hallituksen jäsenen ja isän-
nöitsijän yhtiöoikeudellinen vastuu osakkeenomistajia ja kolman-
sia kohtaan on rajattu johdon tehtävässään, muuten kuin pelkäs-
tään huolellisuusvelvoitteen vastaisesti asunto-osakeyhtiölakia 
tai yhtiöjärjestystä rikkomalla, aiheutettuun vahinkoon. Halli-
tuksen jäsen ja isännöitsijä ovat pelkällä huolellisuusvelvoitteen 
vastaisella toiminnalla aiheutetusta vahingosta korvausvelvolli-
nen ainoastaan yhtiötä kohtaan. Mikäli on toimittu asunto-osa-

   Asunto-osakeyhtiön hallituksen jäsenen vastuusta

Taloyhtiössä ylintä päätäntävaltaa käyttää yhtiökokous. 
Asunto-osakeyhtiölain 7 luvun 1 §:n mukaan taloyhtiöllä 
on oltava hallitus, jonka jäsenet valitaan yhtiökokouksessa. 
Hallituksen tehtävänä on huolehtia yhtiön hallinnosta 
sekä kiinteistön ja rakennusten pidon ja muun toiminnan 
asianmukaisesta järjestämisestä. Hallitus vastaa lisäksi 
siitä, että yhtiön kirjanpidon ja varainhoidon valvonta on 
asianmukaisesti järjestetty. Taloyhtiön hallitus valitsee lisäksi 
esimerkiksi taloyhtiölle isännöitsijän, huoltoyhtiön ja solmii 
mahdolliset sopimukset muista ostettavista palveluista. 
Hallituksella on oikeus edustaa yhtiötä ja kirjoittaa yhtiön 
toiminimi.

Mikä on taloyhtiön hallitus ja mitä hallituksen tehtäviin kuuluu?
keyhtiölain tai yhtiöjärjestyksen vastaisesti, on toimittu yleen-
sä myös huolellisuusvelvoitteen vastaisesti ja mikäli on toimit-
tu huolellisuusvelvoitteen vastaisesti, ei kuitenkaan olla välttä-
mättä toimittu muilta osin minkään asunto-osakeyhtiölain sään-
nöksen tai yhtiöjärjestyksen määräyksen vastaisesti, vaikka va-
hinkoa olisikin syntynyt osakkeenomistajalle tai kolmannelle 
johdon tuottamuksen vuoksi. Näistä vahingoista johto on siten 
vahingonkorvausvelvollisuuden perusteella ainoastaan yhtiö-
tä kohtaan, muttei osakkeenomistajia tai kolmansia kohtaan.

On hyvä muistaa myös, että taloyhtiön hallitus ei välttämät-
tä joudu korvausvelvolliseksi vahingosta, jos päätös on viime 
kädessä tehty huolellisesti harkiten ja asianmukaisesti. Huolel-
lisuutta ja mahdollista vahingonkorvausvelvollisuutta arvioita-
essa huomiota kiinnitetään siihen, mitä vastaavassa asemassa 
olevalta henkilöltä voidaan vaatia, kun toiminta täyttää huolel-
lisuuden kriteerit. Korvausvastuun syntyminen edellyttää ni-
menomaan huolimattomuutta tai laiminlyöntiä.

Rikosoikeudellinen vastuu

Hallituksen jäsenen rikosoikeudellinen vastuu syntyy pääsään-
töisesti tilanteissa, joissa hallitus on laiminlyönyt huolellisuus-
velvoitettaan ja yleistoimivaltaa koskevia velvoitteitaan ja tämä 
laiminlyönti on johtanut rikollisen toiminnan mahdollistumi-
seen taikka jatkumiseen.

Asunto-osakeyhtiölain 27 luvussa säädetään asunto-osakeyh-
tiörikoksesta ja asunto- osakeyhtiörikkomuksesta. Asunto-osa-
keyhtiörikokseen syyllistyy se, joka tahallaan rikkoo tilintar-
kastajan lausunnon laatimista koskevia määräyksiä, osakkeen-
omistajan tai velkojien suojaa loukaten jakaa yhtiön varoja asun-
to-osakeyhtiölain säännösten vastaisesti taikka antaa rahalai-
nan tai vakuuden asunto-osakeyhtiölain säännösten vastaisesti.

Asunto-osakeyhtiörikkomukseen syyllistyy puolestaan se, jo-
ka tahallaan rikkoo yhtiökokouksen pöytäkirjan nähtävänä pi-
tämistä koskevaa säännöstä, rikkoo tämän lain säännöksiä ti-
linpäätöksen tai konsernitilinpäätöksen laatimisen osalta taik-
ka yhtiön sulautumista, jakautumista tai selvitystilaa koskevan 
lopputilityksen antamista.

Kannattaako hallituksen jäseneksi sitten ryhtyä?

Todellakin kannattaa. Vaikka hallituksen jäsenellä onkin paljon 
vastuuta, antaa tehtävä myös mainion tilaisuuden päästä vaikut-
tamaan oman taloyhtiön asioiden hoitamiseen ja asioista päättä-
miseen. Kunhan muistaa säilyttää maalaisjärjen ja pitää tallessa 
kaikki tarpeelliset dokumentit asioiden ja päätösten tueksi, niin 
niillä pääsee jo pitkälle.
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JCB 370X tulee 35-40 tonnin painoluok-
kaan. Koneessa on 8,9 litran kuusisy-
linterinen Cummins L9 moottori, jos-
sa on 322 hevosvoimaa tehoa. Mootto-

ri saavuttaa tehonsa aiempaa alhaisemmalla 
kierrosluvulla, jolloin polttoaineen kulutus 
ja melutaso pienenevät. Moottori on 14 pro-
senttia tehokkaampi kuin aiemman vastaa-
van kokoluokan mallin JCB JS 370 koneessa. 

Ohjaamo on hiljainen, vain 69 desibeliä. 
Ohjaamossa on lämmitettävä ja jäähdytet-
tävä istuin. 

Koneessa on uusi JCB UX -käyttöliittymä, 
jossa on 10 tuuman värillinen kosketusnäyt-
tö ja säätimet. Kosketusnäyttö mahdollistaa 
helposti ruudulla sormella siirtämällä vaihtaa 
toimintoja vivulta toiselle. JCB UX -käyttöliit-
tymään saa 25 käyttäjäprofiilia eri kuskeille, 
kullekin omat henkilökohtaiset asetukset.

Sensoreita on koneessa muun muassa puo-
mistossa useita. Niiden avulla kuski näkee 
heti missä kauha on ja liikkuu. Tarkka työs-
kentely korkoineen ja luiskineen on entis-
tä helpompaa.

Koneella on kyky siirtää 4,5 tonnia enem-
män materiaalia polttoainelitraa kohti ja jo-
pa 86 tonnia tunnissa enemmän kuin vas-
taavilla muilla malleilla, kertoi JCB:n kai-
vukoneiden liiketoimintajohtaja Paul Swal-
low. Koneessa on aiempaa suuremmat hyd-
raulipaineet, jotka parantavat suorituskykyä 
kovassa kaivutyössä. Pidennetyt huoltovälit 
parantavat kokonaiskustannuksia. Korotet-
tu alavaunu ja raskas vastapaino tuovat va-
kautta toimintaan.

Pienemmän pään uutuudet

Uutta olivat myös pienet JCB 25 Z-1 ja JCB 26 
C-1 kaivukoneet sekä sähködumpperi JCB 3 
TE, jossa on 3 tonnin lastikapasiteetti. 

Sähködumpperi on kolme kertaa hiljaisem-
pi kuin diesel. Siinä on 20 kWh litium-ion ak-
ku ja se kestää työskennellä täyden työvuoron. 
Lataus lisävarusteena saatavalla 7 kilowatin te-
hoisella laturilla kestää vain kaksi tuntia, muu-
toin pidempään. Sähködumpperi on kolme ker-
taa tehokkaampi kuin aiempi pienempi sähkö-
malli malli JCB 1 TE.

JCB 25 Z-1 koneessa on 0-peräylitys ja pai-
noa on 2550 kiloa. Vastaavasti JCB 26 C-1 ko-
neessa on perinteinen vastapaino ja koneen pai-
no on 2675 kiloa.

Molemmissa koneissa on 18,4 kilowatin Koh-
ler moottori, joka kuluttaa 10 prosenttia vähem-
män polttoainetta. 

Ohjaamo on tilava. Koneita on hieman ke-
vennetty ja leveys on vain 1500 millimetriä, jo-
ten kone on helppo kuljettaa, vaikka auton pe-
rässä trailerilla.

JCB 25 Z-1:n suurin kaivusyvyys on 2 824 
mm, kun taas perinteinen 26C-1 tarjoaa jopa 3 
037 mm kaivusyvyyden.

Täryjyriin isompia malleja

Täryjyrien sarja täydentyy kahdella isommalla 
mallilla. JCN CT 380 ja CT 430 ovat uudet järeäm-
mät jyrämallit. CT 380 on 4,1 tonnia painava 
ja 130 senttimetriä leveä. CT 430 puolestaan 
painaa 4,5 tonnia ja on 140 senttimetriä leveä.

Parannuksia traktorikaivureihin

JCB kaivurikuormaaja täyttää 70 vuotta. 
Kaivurikuormaajiin 3CX ja 4CX tulee erilaisia uusia 
päivitettyjä versioita. Dual Drive mahdollistaa koneen 
siirtämisen kumpaankin suuntaan istuinta kääntä-
mättä. ominaisuus tulee vakiona Premium malleihin.

Manuaaliset ja Powershift vaihteistot korvautu-
vat Autoshift vaihteistolla.

Kaivureissa on myös otettu käyttöön yksivipuoh-
jausjärjestelmä, jossa yhdellä ohjausvivulla ja yhdel-
lä kädellä hallita kuormaajaa ja vaihteistoa, toisella 
kädellä ohjataan konetta.

Työskentelyn helpottamiseksi koneisiin on asen-
nettu 2D laservastaanottimien paikat ja asennusval-
mius. Tasaisen pinnan tekeminen oikeaan korkeu-
teen helpottuu ja nopeutuu huomattavasti.

Kahdeksan led-työvaloa parantavat näkyvyyttä 
huonoissa olosuhteissa.

Leica Geosystems yhteistyö

JCB ja Hexagoniin kuuluva Leica Geosystems ovat 
aloittaneet tarjoamaan tehdasasennettuja 2D- ja 3D-
valmiita puoliautomaattisia kaivinkoneen ohjausrat-
kaisuja.

Maaliskuusta 2024 alkaen ratkaisut - INTELLI-
GRADE - ovat aluksi saatavilla JCB 220X tela-alus-
taisissa kaivukoneissa, ennen kuin niitä tarjotaan 
koko JCB X -sarjan mallistolle.

Ennalta määrättyjen työmaasuunnitelmien mukaan 
toimiva 2D-koneohjausjärjestelmä tarjoaa reaaliai-
kaista ohjausta ja tarkkuutta tehtäviin, kuten tasoi-
tukseen ja varmistaen, että kaivinkoneen kauha tai 
terä saavuttaa halutun kaltevuuden tai korkeuden.

JCB lanseerasi maaliskuulla isoimman X-sarjan tela-alustaisen kaivukoneen JCB 370X:n. Samalla kerrottiin muista uusista 
malleista ja tuotteista.

TAPIO HIRVIKOSKI

JCB lanseerasi isoimman 
X-sarjalaisen

Suurin uutuus JCB 370X tulee 35–40 tonnin luokkaan täydentämään 
X-sarjan järeämpää päätä. Moottorin teho on 322 hevosvoimaa. 

JCB 370X hallintalaitteista löytyy 10 
tuuman kosketusnäyttö ja jopa suomen 
kielivaihtoehto.

JCB 3 TE sähködumpperin 
lastikapasiteetti on kolme 
tonnia. Latausvaihtoehdot 
ovat normaali 220V pistoke 
tai lisävarusteena saatava 7 
kilowatin pikalaturi. 

Päivitetyt kaivurikuormaajat 3CX ja 4CX esittelyssä. Edessä JCB 4CX pro malli. 

Uutena esiteltiin JCB 3 TE:n 
ohella myös JCB 25 Z-1 
lyhytperäinen minikaivukone.

JCB 370X koneen askelmat ovat 
turvallisesti ja helposti esillä ja 

noustavissa. Kaiteet jatkuvat 
koneen päälle saakka suojaten 

koko ylätasanteen. 

JCB 4CX Pro oli varustetta kauhalla, jolla voi helposti tasoittaa pintaa. Koneella voi nyt 
myös ajaa kumpaankin suuntaan ilman, että kuljettaja kääntyy tuolillaan ajosuuntaan. 

JCB 370X on tehokas 
kone, suuremmat 
hydraulipaineet 
antavat vauhtia koneen 
työskentelyyn.

Hydradig sarjaan 
on tullut Hydradig 
Plus ja Hydradig 
Pro mallit, jotka 
ovat päivitetyt 
mallit hieman 
hienommilla 
ominaisuuksilla. 
Uusi JCB Raptor 
tiltrotator julkaistiin 
myös Hydradig 
lisälaitteeksi.

Leica Geosystems on sopinut yhteistyöstä JCB:n kanssa. Leican laitteistot ovat aluksi 
saatavissa JCB 220X tela-alustaisessa kaivukoneessa, myöhemmin muissa malleissa.

Liukuohjattuihin kuormaajiin on tullut parannuksia, muun muassa JCB T270 
telakuormaajaan sekä Teleskid kuormaajaan. Koneissa on uusittu ohjaamo, 
parannettu näkyvyyttä ja 7 tuuman kosketusnäyttö koneen asetusten hallintaan.
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SAKARI KOKKONEN

Tilava viiden hengen lavamaasturi on ratkaisu moneen kuljetustarpeeseen. 
Monikäyttöisyyttä korostaa todelliset maasto-ominaisuudet sekä mainiot ajo-ominaisuudet 
myös pikitiellä. Tämän kaiken tarjoaa, tosin kovalla hinnalla, uusittu Volkswagen Amarok.

Vuonna 2010 esitelty ne-
livetoinen Amarok-mal-
listo uusiutui rajusti 
viime vuonna. Fordin 

kanssa alkanut yhteistyö johti 
siihen, että tänään Amarok on 
vahvasti sukua Ford Rangerille. 
Moottori ja ulkonäkö tulee kump-
panilta, silti autossa on nähtävis-
sä erittäin vahva kansanauton, 
Volkswagenin leima.

Auton kokoon on tullut selkeä 
muutos, 17 senttiä kasvanut ak-
seliväli on kasvattanut auton pi-
tuutta noin kymmenen senttiä, 
lava on hiukan leveämpi mah-
dollistaen EUR-lavan lastauk-
sen. Ohjaamossa on selkeästi ti-

lavuuden tuntua, tosin sinne kii-
peäminen vaatii aivan oman tek-
niikan. Ajoasento on erinomai-
nen, kookkaista taustapeileistä 
on hyvä näkyvyys ja peruutus-
kameran sekä lintuperspektiivin 
mahdollistava järjestelmä mah-
dollistavat millintarkan ja turval-
lisen peruutuksen. Kojetaulunä-
kymä sekä katkaisijoiden sijoit-
telussa on käytetty molempien 
autonvalmistajien kokemusta, 
lopputuloksena helppokäyttöi-
syys. Kookas kuljettaja vie jalka-
tilaa takanaistuvilta.

Koeajetun yksilön Aventura-
varustus on urbaanimpi kuin 
raakaan maastokäyttöön tarkoi-

Ronski kulkupeliRonski kulkupeli

Volkswagen Amarok Aventura 3.0 V6 TDI
Moottori: Diesel, V6 177 kW (240 hv)
Vaihteisto: 10 nopeutta, automaatti, 
mekaaninen lukkoperä
Pituus: 5350 mm. Leveys: 1910 mm. 
Korkeus: 1888 mm. Akseliväli: 3270 mm.
Perävaunumassa: 3500 kg
Takuu 5 vuotta / 200000 km
Myynti K-auto

tettu PanAmerican. Kojetaulun suurempi näyttö, avaimeton käyn-
nistys ja laadukas Harman & Kardonin äänentoistojärjestelmä te-
kevät kuljettajan työstä helpompaa. Maastoajoa helpottaa tasaus-
pyörästön lukko sekä alamäkihidastin. Voimanlähteenä on 177 kW 
(240 hv) V6-moottori sekä kymmenen nopeuksinen automaattivaih-
teisto. Tämä paketti mahdollistaa sen, että autolla voi päästellä me-
nemään hankalassa maastossa sekä myös huippunopealla mootto-
ritiellä. Auton rengastus on kompromissi mutta toimiva niissä olo-
suhteissa, joissa auton kanssa toimitaan.

Uusi Amarok on mainio kulkupeli, muutaman päivän koeajo vaih-
televissa olosuhteissa osoitti toimivuutensa. Auto muuttuu yhden 
kiertokatkaisijan avulla täysveriseksi maastoautoksi ja takaisin 
maantiekiitäjäksi. Auton suuri koko vaatii aluksi totuttelua, esimer-
kiksi puskurin paikkaa on vaikea arvioida auton sisältä. Parkkiruu-
tuun osuminen ei ole itsestään selvää.  Ehkä suurin rajoitus tällaisen 
monikäyttöisen auton ostamiselle on sen hinta, auto maksaa reilut 
115000 € Kokoisekseen auton kulutus on kohtuullinen, koeajon ai-
kainen kulutus oli 10.2 l/100 km. Sama lukema kuin WLTP-kulutus.

Volkswagen Amarok Aventura 3.0 V6 TDI
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20242024
Viimeisen kahden vuoden aikana DAF on kerännyt merkittäviä palkintoja uusilla 
malleillaan. Viimeisin uudistus on valtateiden ulkopuoliseen ajoon tarkoitettu XDC/
XFC mallisto. Pohjoismaiden ensimmäinen XFC sarjan sorakasettiveturi on näillä 
hetkillä siirtymässä raskaaseen työhönsä.

Korkeampi maavara, tait-
tuva astinlauta, oikean-
puoleisen oven alasivu-
lasi ja vaihteiston Off-

Road toiminnot. Näillä on saa-
tu aikaan kelpo veturi soraka-
setin keulaan. Neliakselinen, 
omamassaltaan 15900 kilon pai-
noinen DAF XFC on varustettu 
oman konsernin 530 hevosvoi-
maisella, 13 litran moottorilla. 
Voimalinjan jatkeena on 16 no-
peuksinen, ylivaihteellinen Tra-
Xon vaihteisto, johon on lisätty 
edellä mainitut mausteet kuten 
nopea alaspäinvaihto, kytkimen 
nopea käyttö sekä Rockfree toi-
minto, joka mahdollistaa heijauk-
sen kiinnijääntitilanteissa. Koe-
ajettu yhdistelmä oli varustettu 
neliakselisella perävaunulla, jo-

ten yhdistelmämassa on 68 ton-
nia. Veturin moottorissa on rei-
lusti voimavaroja 76 tonnin koko-
naismassaan asti.

Ohjaamoon nousu on help-
poa käyttämällä hyvin käteen 
osuvia tartuntakahvoja. Maan-
tiemalleista tuttu kojetaulunäky-
mä on, sopiva sekoitus vanhaa ja 
uutta. Tarvittava tieto on saata-
vissa helposti ja selkeästi. Näky-
vyys kuljettajan paikalta on erin-
omainen johtuen ohjaamon ylä-
kulman peilin korvaamisella laa-
jakulmakameralla. A-tolppaan si-
joitettu näyttö on selkeästi kul-
jettajan näkökentässä antaen sa-
nanmukaisesti hyvän kuvan oh-
jaamon edestä sekä oikean puo-
len normaalisti katveisiin jäävistä 
alueista. Tämä helpottaa kuljet-

DAF XFC 530 8x4

Raakaan ajoon valmisRaakaan ajoon valmis

DAF XFC 530 8x4
Moottori: Paccar MX-13, 530 hv, 2600 Nm
Vaihteisto: TraXon 16 nopeuksinen, 
ylivaihde, automatisoitu
Akseliväli: 5005 mm
Akselistorakenne: 8x4 (2+2)
Omapaino: 15900 kg
Kokonaismassa: 32640 kg.
Myynti: Nordic Truck Center Vantaa
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tajan huomiointia, kun jaetaan so-
raa taajama-alueilla myöskin ahtais-
sa paikoissa. Näkyvyyttä parantaa 
myös ohjaamon oikean oven suu-
rehko alaosan sivulasi. Tämän ja ka-
merajärjestelmän avulla vaaralliset 
katvealueet on saatu vähenemään.

Kaksi plus kakkonen akselistora-
kenne takaa junamaisen kulun, etu-
akselin 9 tonnin parabolinen- sekä 
telin 26 tonnin trapetsijousitus tun-
tuvat sopivan hyvin sora-auton jou-
situkseksi, yhdistelmä ei pahemmin 
nypytä. TraXonin 16 nopeuksinen, 
ylivaihteinen vaihteisto on varus-
tettu maansiirtoajoa varten edellä 
mainituilla mausteilla, jotka mah-
dollistavat ajamisen kaikkein han-
kalimmissa olosuhteissa. DAF XFC 
on toimiva peli myös siirryttäessä 
valtatiellä kohti asiakasta. 
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Ylävaltolantie 20, 52200 Puumala, 015 668 7161
arilahti.ky@kolumbus.fi • www.arilahtiky.fi

Metsä- ja maanrakennuskoneiden kuljetusautot.
Monipuolinen valikoima ja yksilöllinen suunnittelu.

Teemme myös akselivälimuutokset, koneistukset, korjaukset ja huollot.

www.uittokalusto.fi

SAVONLINNA   |   Taitajantie 2   |    015 555 0402   |   shop@uittokalusto.fi

ISOMPI KÄRKI
PAREMPI, TASAISEMPI LEIKKAUS

KESTÄÄ PIDEMPÄÄN

TRILINK Harvesterin 
404” teräketju
· Vastinetta rahalle
· Useita kromipäällysteitä
· Optimaalinen teroituskulma

Kysy lisää!

TAMPERE   |   Ahlmanintie 72   |    03 222 5585   |   tampere@uittokalusto.fi

www.koneyrittajat.fi/datapankki

Datapankki_KY718_vartti.pdf   1   13.9.2018   14.18.25

KONEYRITTÄJÄ 4/2024 Ilmestyy 27.5. Aineistopäivä on 29.4. 

Ota yhteys: Tapio Hirvikoski, puh. 040 9009 417 
tai tapio.hirvikoski@koneyrittajat.fi

tuote- ja palveluhakemisto

Orpon hallitus on hallitusohjelmassaan asettanut 
tavoitteeksi, että huoltovarmuussyistä energiatur-
peen saatavuus turvataan siirtymäkauden ajan. 
Siinä tunnustetaan, että turpeen roolin varmista-

minen edellyttää sen käyttöä sekä kustannusten kompen-
sointia. Hallitus haluaa varmistaa ohjelmansa mukaan ko-
timaisten polttoaineiden, puun ja turpeen, saatavuuden ja 
vahvat toimitusketjut nimenomaan energiahuoltovarmuu-
den vahvistamiseksi. 

– Hallitusohjelma on positiivinen ja hyvin muotoiltu tur-
peen huoltovarmuusroolin kannalta. Mutta ilman tarvit-
tavia tuki- ja veropäätöksiä hallitusohjelmakirjaukset ei-
vät muutu todeksi eikä turvetta saada liikkeelle, sanoi 
Vainionpää. 

Huoltovarmuuden säilyminen vaatii turpeen 
jatkuvaa käyttöä
Turpeen huoltovarmuus muodostuu sekä varastossa 
olevasta turpeesta että toimivasta turpeen tuotantoket-
justa. Jos huoltovarmuusvarastoa joskus käytetään, sitä 
on myös täytettävä. Varastoa ei voi täyttää ostamalla 
turvetta ulkomailta, vaan se täytyy tuottaa kotimaassa. 
Huoltovarmuuden säilyttäminen edellyttää siis toimivia 
tuotantoketjuja kotimaassa. 

– Kun turpeella ei ole riittävästi käyttöä, ei ole tuotanto-
akaan ja tuotantoketjut häviävät. Ketjujen häviäminen vaa-
rantaa huoltovarmuuden. Yrittäjien osaamista ja tuotanto-
koneita ei ole varaa menettää enää enempää.

Turvevero pois ja turpeen käyttöön tukea

Turvetuotanto ei markkinaehtoisesti säily energiatuotan-
non huoltovarmuuden turvaavalla tasolla. Siksi sen käyt-
töä on tuettava. 

– Yhteiskunnan kannalta tärkeää palvelua, joka ei toteu-
du markkinaehtoisesti, voidaan tukea tietyin edellytyksin 
julkisin varoin. Tämä mahdollisuus pitäisi nyt käyttää tur-
peentuotannon tukemiseksi. Kansallisin päätöksin voidaan 
tukea energiaturpeen tuotantoa 15 miljoonan euron tuki-
määrään asti. Tuen lisäksi tarvitaan turveveron poisto ko-
konaan tai lasku esimerkiksi 1 €/MWh tasolle. Tällä pa-
ketilla energiaturpeen huoltovarmuusrooli olisi turvatta-
vissa, esitti Vainionpää. 

Lisätietoja: Marko Vainionpää, puheenjohtaja, puh. 
0400 239 140, Ville Järvinen, ympäristö- ja kiertotalous-
päällikkö, puh. 040 900 9424

Etelä-Pohjanmaan Koneyrittäjät on Koneyrittäjät ry:n 
jäsenyhdistys. Koneyrittäjät on energia-, maarakennus- 
ja metsäalan koneyrittäjien valtakunnallinen yrittäjä- ja 
työnantajajärjestö. www.koneyrittajat.fi

Turpeen huoltovarmuusrooli 
pelastettava
Turpeella on edelleen merkitystä etenkin 
lämmöntuotannon huoltovarmuuden 
ylläpidossa. Valitettavasti tämä tärkeä rooli häviää 
päästöoikeusmaksujen ja turveveron vuoksi, jos 
tilannetta ei korjata. Huoltovarmuuden nimissä 
turpeen asemaa on vahvistettava määräajaksi 
erityistuella ja turveveron poistolla, vaati puheenjohtaja 
Marko Vainionpää puhuessaan Etelä-Pohjanmaan 
Koneyrittäjien vuosikokouksessa Seinäjoella. 

Luontopaneelin tuorein raportti listaa merkittäviä toimia, joilla voi-
daan kääntää luonnon monimuotoisuuden kehitys positiiviseksi. Näi-
tä toimia ovat muun muassa metsien lisäsuojelu, hakkuiden vähen-
täminen, talousmetsien luonnonhoitotoimet sekä ennallistaminen. 

– Luontokadon pysäyttäminen ja kehityksen kääntäminen positiivisel-
le uralle on koneyrittäjienkin mielestä tavoiteltava asia. Tässä onnistumi-
nen on tärkeää, koska kyse on merkittävissä määrin koneyrittäjien kes-
keisestä liiketoimintaympäristöstä. Enemmistö koneyrittäjistä toimii luon-
non keskellä, Veini Matikainen sanoi. 

– Haluan korostaa, että monimuotoisuuden eteen talousmetsien käsit-
telyssä tehdään paljon jo nyt. Hakkuissa jätetään säästöpuita, tehdään te-
kopökkelöitä, säästetään lahopuustoa ja vesien rantaan jätetään suojavyö-
hykkeitä. Lintujen pesimäaikaan hakkuita suunnataan pesinnän kannal-
ta vähemmän tärkeille alueille. Metsämaan muokkauksessa käytetään ai-
empaa vähemmän pintamaata rikkovia menetelmiä. Ja niitä kehitetään ja 
lisätään yhä. On jo olemassa tutkittua tietoa, että nämä toimet ovat vaikut-
taneet ja vaikuttavat tulevina vuosikymmeninä. Valitettavasti pohjoisissa 
metsissämme vaikutukset näkyvät hitaasti. Toivon, että meillä olisi riittä-
västi malttia odottaa positiivisia tuloksia, Matikainen sanoo.

Luontopaneelin esittämien merkittävien suojelu-, ennallistamis- ja luon-
nonhoito- sekä metsitystoimien hinta vuoteen 2030 mennessä olisi yhdek-
sän miljardia euroa. Tämän lisäksi hakkuita pitäisi luontopaneelin puheen-
johtajan mukaan vähentää 20 prosenttia. Se tarkoittaa noin 14 miljoonan 
kuutiometrin vähennystä vuotuisiin hakkuisiin. 

Taloustutkimus selvitti muutama vuosi sitten, mitä hakkuumäärien muu-
tos vaikuttaa taloudellisesti. Selvityksessä yhtenä vaihtoehtona pidettiin 
paluuta 2010-luvun alkupuolen hakkuutasoon, joka olisi merkinnyt tuol-
loin noin 10 miljoonan kuutiometrin hakkuiden vähennystä. Se olisi aihe-
uttanut silloisilla hinnoilla vuositasolla neljän miljardin liikevaihdon laskua 
metsäteollisuudessa, suurta vähennystä metsäsektorin palkkatuloihin se-
kä liki miljardin euron vähennystä veroihin ja eläkemaksuihin. Luontopa-
neelin esittämä 20 prosentin hakkuiden vähentäminen tarkoittaisi tämän 
selvityksen perusteella, että vero- ja eläkemaksukertymä pienenisi pitkäl-
ti yli miljardi euroa vuodessa. 

– Luontopaneelin suositusten toteuttaminen ja hakkuiden vähenemi-
nen sen takia 20 prosenttia aiheuttaisi seuraavien kymmenen vuoden ai-
kana julkiseen rahoitukseen liki 20 miljardin euron loven. Tuhannet me-
nettäisivät työpaikkansa. Samalla meidän pitäisi tehdä miljardien sopeu-
tus valtion budjetissa. Tämä on mielestämme aivan mahdoton yhtälö to-
teutettavaksi lähimmän vuosikymmenen aikana, Veini Matikainen väittää.

– Kun nyt esitetään voimakkaita rajoituksia metsien käyttöön ja käsit-
telyyn, asiaa pitäisi tarkastella monipuolisesti, laajasti ja oikeudenmukai-
sesti. Hakkuiden rajoittamista vaativilta kuulisi mieluusti, että he samal-
la toisivat esiin ehdotustensa toteutuksen negatiiviset taloudelliset ja so-
siaaliset vaikutukset sekä vaatisivat niiden minimointia ja mahdollisuuk-
sien mukaan kompensointia, Veini Matikainen toivoo.

Lisätietoja:  
Veini Matikainen, Karjalan Koneyrittäjät ry:n puheenjohtajajohtaja, puh. 
0500 848 485 Simo Jaakkola, Koneyrittäjät ry, varatoimitusjohtaja, 040 
9009414

Karjalan Koneyrittäjät ry on Koneyrittäjät ry:n jäsenyhdistys. Kone-
yrittäjät ry on energia-, maarakennus- ja metsäalan koneyrittäjien valta-
kunnallinen yrittäjä- ja työnantajajärjestö. www.koneyrittajat.fi

Talousrealismia 
monimuotoisuuden lisäämiseen
Koneyrittäjät näkevät monimuotoisuuden eteen tehtävät toimet 
tärkeinä, mutta luontopaneelin raportissa esitetty aikataulu 
ja hintalappu eivät ole realistisia. Negatiiviset taloudelliset ja 
sosiaaliset vaikutukset ovat liian suuret liian lyhyessä ajassa, 
sanoi Karjalan Koneyrittäjien puheenjohtaja Veini Matikainen 
yhdistyksensä vuosikokouksessa Outokummussa 12.4.2024. 
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Suuri vetovoima ja vahva voimansiirto ovat joitain niistä ominaisuuksia, joita kuor-
matraktorilta vaaditaan vaikeassa maastossa. Komatsun kuormatraktorit tarjoavat 
molemmat näistä eduista jo perusversiossaan, mutta erityisen vaikeassa maastos-
sa tarvitaan joskus jotain lisää, kuten kestävyyttä ja voimaa. Siksi tarjoamme XT-

voimansiirtovaihtoehdon, joka tarjoaa paremman luotettavuuden ja lujuuden. Tämä vaih-
toehto on saatavilla jo 855:lle ja 895:lle, ja nyt se on saatavana myös Komatsu 875:lle, mi-
kä tarkoittaa että se on tarjolla kaikkiin suuriin kuormatraktorimalleihimme.

Uutta: XT-voimansiirto saatavilla nyt 
myös 875-kuormatraktoriin

Väyläviraston tuoreimman arvion mukaan 
tieverkkoon kohdistuu 2,4 miljardin eu-
ron korjausvelka. Tiestön ikärakenteen 
takia korjausvelan kasvu kiihtyy 2020-lu-

vun loppua kohden. Tieverkon ”suuret ikäluokat” 
rakennettiin 1960–70-luvulla ja yhä lisää teitä tu-
lee korjausikään. 

Tiestön korjausvelan taittamiseen on ryhdyttä-
vä nopeasti ja tiestön kuntoa on hallittava kokonai-
suutena. Tienpidon budjetissa pitää ottaa huomi-
oon kunnossapidon kokonaisuus eikä pitää toimen-
piteitä toisistaan irrallisina. Tiestön hoito, teiden 
pintakunto ja teiden rakenteellinen kunto vaikut-
tavat toisiinsa. Esimerkiksi tien päivittäisellä hoi-
dolla ja hyvällä pintakunnolla estetään veden pää-
syä tierakenteisiin ja toisaalta tien hyvä rakenteel-
linen kestävyys auttaa pitämään tien pinnan tasai-
sena ja ehjänä. 

– Määrärahojen pitää riittää sekä päivittäiseen 
hoitoon, pinnan kunnostukseen että rakenteiden 
ylläpitoon. Mitä pidemmälle toimienpiteet venyvät 
ja mitä syvemmälle tiehen ongelmat pääsevät, sitä 
kalliimmaksi korjaaminen tulee, Pulkkinen sanoi.

Tieverkkoa on myös katsottava kokonaisuute-
na alempiasteisia teitä myöten. On pidettävä huol-
ta siitä, että myös alempiasteiset tiet saadaan py-
symään liikennöitävinä. Niiden merkitys on suuri 
maa- ja metsätaloudelle, elintarviketeollisuudelle se-
kä kaupalle. Yksityisteiden ja niillä olevien siltojen 
korjausvelan arvioidaan olevan 1,3 miljardia euroa.

– On huolehdittava riittävästä rahoituksesta myös 
alemman luokan teiden kunnossapitoon, jotta saa-
daan puut tehtaille ja elintarvikkeita kauppojen hyl-
lyille. 

Tiestön korjausvelan taittaminen vaatii rahaa, 
mutta vastineena hyväkuntoiset tiet parantavat kul-
jetusten huoltovarmuutta, liikenneturvallisuutta ja 
taloudellisuutta.

– Kun tieverkon kunnossapito paranee, kulke-
misen ja kuljettamisen kustannukset pienenevät, 
Pulkkinen muistutti.

Lisätietoja: Seppo Pulkkinen, puheenjohtaja Itä-
Savon Koneyrittäjät, puh. 040 5885 558

Itä-Savon Koneyrittäjät on Koneyrittäjät ry:n jäsen-
yhdistys. Koneyrittäjät on energia-, maarakennus- ja 
metsäalan koneyrittäjien valtakunnallinen yrittäjä- 
ja työnantajajärjestö. www.koneyrittajat.fi/itasavo 

Tiestön korjaustarve 
lähtee laukalle
Päällysteiltään huonokuntoisten teiden määrä 
on kolminkertaistunut vuodesta 2011 lähtien 
ja tiestön peruskorjaustarve kasvaa entistä 
jyrkemmin lähivuosina. Syynä on Suomen 
tiestön ikärakenne: 1960–70-luvuilla rakennetut 
tiestön suuret ikäluokat tulevat korjausikään. 
–Väylärahoitukseen tarvitaan nopeaa muutosta. 
Kansakuntana meillä ei ole varaa kasvattaa 
kulkemisen ja kuljettamisen kustannuksia 
huonolla tienpidolla, sanoi Itä-Savon 
Koneyrittäjien puheenjohtaja Seppo Pulkkinen 
yhdistyksen vuosikokouksessa Savonlinnassa.

Nyt olisi erittäin tärkeää aloittaa 
erityisesti vesihuoltoverkostojen 
korjauksia, kaikkialla Suomessa, 
sillä rakentaminen on nyt ahdin-

gossa ja kalustoa sekä osaamista on saata-
villa. Urakoiden tarjouspyynnöt pitää laa-
tia sellaisiksi, että pienemmätkin yritykset 
voivat tarjota niihin, Heikki Niittylä vaatii. 

Nykyisessä taloustilanteessa korostuvat 
erityisesti ylimitoitetut liikevaihto- ja refe-
renssivaatimukset. Yritys voi joutua ylei-
sillä vaatimuskäytännöillä ulos seuraavi-
en kolmen vuoden tarjouskilpailuista, jos 
sen talous kyykkää yhtenä vuotena raken-
nusalan yleisen markkinatilanteen vaiku-
tuksesta eikä yritys täytä liikevaihtovaati-
muksia kaikilla kolmelta edelliseltä vuo-
delta tietyistä työlajeista.

– Julkisia rakennushankkeita kilpailut-
tavien soisi käyttävän nyt tervettä järkeä, 
että tulevaisuudessa alalla olisi muitakin 
tekijöitä kuin suuret valtakunnalliset ja yli-
kansalliset yhtiöt Niittylä summaa. Var-
sinkin nyt, kun suuretkin yritykset ovat 
alkaneet kiinnostua entistä pienemmis-
tä hankkeista.

Niittylä muistuttaa, että monella paikal-
lisella yrityksellä on teknistä kykyä ja ha-
lua toteuttaa vaativiakin urakoita. Silti ne 
eivät pääse urakoihin käsiksi pääurakoit-

Liian kovilla vaatimuksilla heikennetään 
maarakennusyritysten alueellisia 
markkinoita
Rakennusalan hätä on kasvattanut kasvukaupunkien saamia tarjousmääriä eri 
hankkeisiin. Samaan aikaan pienet kunnat pitävät hankinnoissaan liikaa kiinni 
ison tekijän vaatimuksista, joka näkyy urakoiden kokoon nähden liian suurina 
liikevaihto- ja referenssivaatimuksina, totesi Kanta-Hämeen Koneyrittäjien 
puheenjohtaja Heikki Niittylä yhdistyksen vuosikokouksessa Hämeenlinnassa 8.3.    

sijoina, kun valtakunnallista liikevaihtoa 
sekä referenssejä hyödyntävä yritys nap-
paa urakan paperipätevyyksillä. 

Käytännössä urakan työt yleensä toteut-
taa paikallinen pienempi yritys alihankin-
tana. Paikalliset yritykset näivettyvät eikä 
niille jää mahdollisuutta yritystoiminnan 
aitoon kasvattamiseen.

– Tarjouspyyntöjen vaatimusten ylimi-
toittaminen on alalla vallitseva käytäntö ja 
siitä seuraa yritysten kasvua ja kehittymis-
tä estävä kehä. Pienemmät yritykset eivät 
saa referenssejä kasaan, koska urakalle 
asetetut ylimitoitetut liikevaihto- ja refe-
renssivaatimukset estävät tarjoamisen ura-
koihin, joista referenssejä voisi kartuttaa.

– Olemme jo pidempään olleet huolis-
samme siitä, että nykyisillä hankintakäy-
tännöillä maarakennusalan pääurakat kes-
kittyvät vain muutamalle harvalle yrityk-
selle, Heikki Niittylä toteaa lopuksi.

Lisätietoja: puheenjohtaja Heikki Niit-
tylä, puh. 050 0801110, aluepäällikkö Ari 
Pihlajavaara, puh. 040 9009419

Kanta-Hämeen Koneyrittäjät on Kone-
yrittäjät ry:n jäsenyhdistys. Koneyrittä-
jät on energia-, maarakennus- ja metsä-
alan koneyrittäjien valtakunnallinen yrit-
täjä- ja työnantajajärjestö. www.koneyrit-
tajat.fi 

Sajakorpi oy 
Teknisiä harjoja valmistavan Sajas Groupin (Sajakorpi Oy:n) hallitus on nimittänyt 
DI Markus Ritalan (s. 1981) yhtiön toimitusjohtajaksi 25.3.2024 alkaen. Markus 
Ritala siirtyy Sajas Groupiin Tamtron Oy:stä, jossa hän työskenteli vuodesta 2017. 
Viimeisimmässä tehtävässään hän toimi Tamtronin johtoryhmän jäsenenä vastaten 
On-Board Weighing -liiketoimintayksiköstä.

NiSula ForeSt oy 
Henry Äyräväinen on nimitetty 26.03.2024 alkaen Nisula Forest Oy:n aluemyynti-
päälliköksi, vastuualueenaan Ruotsi, sekä Keski-Eurooppa.

Koneyrittäjät / Harri Grundström
p. 040 9009 427 /  
harri.grundstrom@koneyrittajat.fi

Koneyrittäjien e-Työilmoitus -palvelusta 
on nyt mahdollista saada lisätietoa ja 
tarkempi esittely. Ota yhteyttä:
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Tommi Lahti kuoli pääsiäisviikolla 27.3. 2024 
Jyväskylässä vakavan sairauden murtamana.

Tommi Lahti oli syntynyt 8.6.1971 Uuraisilla. Hän oli 
toisen polven koneyrittäjä ja aktiivinen bioenergia-
alan vaikuttaja. Hän jatkoi perheyrityksen pioneerityötä 
puuenergia-alalla ja hakkurien valmistajana Kotimaiset 
Energiat Oy:ssä ja LHM Hakkuri Oy:ssä. Tommin 
johtamat yritykset muodostivat yritysryppään 
Jyvässeudulla, missä henkilökuntaa parhaimmillaan oli 
yli 50 henkeä ja liikevaihtoa reilu viisi miljoonaa euroa.

Se, että Tommi jatkoi isänsä yrittäjäpolkua, ei ollut 
mikään itsestäänselvyys. Hän toimi valmistuttuaan 
Vaasan yliopistosta kauppatieteiden maisteriksi pari 
kolme vuotta tutkijana ensin Vaasan yliopistossa 
ja sen jälkeen Mikkelin maatalouden tutkimus- ja 
koulutuskeskuksessa 1990- luvun lopulla. Veri veti 
yrittäjyyteen.

Tommi oli luonteeltaan visionääri eikä hän pitänyt 
kynttiläänsä vakan alla. Hänellä oli omintakeinen tyyli 
tuoda ajatuksensa esiin terävällä ja huumoripitoisella 
tavalla, mikä ei jättänyt kuulijaansa kylmäksi. Joskus 
kuulija oivalsi Tommin viestin vasta kotimatkallaan

Tommi Lahti on poissa 

Tommilla oli vastoinkäymisensä, kun voimakkaasti 
valtiovallankin taholta ylösajettu metsäenergian käyttö 
ei noussutkaan odotetulla tavoin. Tämä synnytti 
haketustoimintaan merkittävän ylikapasiteetin 2010- 
luvun puolivälissä ja ala kriisiytyi. Tommi sai kuitenkin 
yrityssaneeraukseen ajautuneet yrityksensä myytyä, jolloin 
samalla saneerausohjelmat lopetettiin velkojien saadessa kaikki 
saatavansa. Parin vuoden kilpailukieltotauon jälkeen Tommi 
aloitti koneyrittäjyyden uudelleen.

Tommi oli aktiivisesti mukana Koneyrittäjien 
järjestötoiminnassa ja oli liitomme hallituksen jäsen 
2015–2020 sekä energiavaliokunnan jäsen 2012–
2018, mistä useamman vuoden sen puheenjohtajana tai 
varapuheenjohtajana. Bioenergia ry:n hallituksessa Tommi 
oli 2014–2020 ja varapuheenjohtajana 2018–2019. Näistä 
yhteiskunnallista ansioista hänelle myönnettiin Suomen 
Leijonan ansioristi itsenäisyyspäivänä 2020.

Liian varhain menetimme Tommin. Murheen keskellä 
päällimmäisenä on kiitollisuus hänen tekemästään työstä 
yhteisen hyvän eteen sekä se, että saimme hänet tuntea.

Matti Peltola

Pudasjärveläinen Koskitraktori Oy on toiminut John Dee-
re Forestry Oy:n sopimushuoltokumppanina vuodesta 
2016. Koskitraktori Oy perusti toimipisteen Tornioon 
syksyllä 2023 ja laajentaa toimintaansa nyt myös Limin-

kaan. Limingan toimipisteelle avataan John Deere -metsäkonei-
den huolto- ja varaosapalvelut tiistaina 2.4.2024. 

 Uusi toimipiste sijaitsee valtatien 8 varrella Honkipellonlai-
dassa, 25 km Oulusta etelään. Limingan uusi toimipiste tulee 
työllistämään kaikkiaan noin kymmenen henkilöä. John Deere 
Forestry Oy tukee ja kouluttaa sopimushuoltopisteitään vastaa-
maan metsäkoneasiakkaiden tarpeisiin. 

 Metsäkoneiden varaosat tulevat saataville myös Koskitrakto-
ri Oy:n Tornion toimipisteeseen kesän 2024 aikana. 

 ”Metsäteollisuuden investoinnit ja puunkorjuun kasvu painot-
tuvat Pohjois-Suomeen, ja on hienoa, että pääsemme yhteistyös-
sä Koskitraktori Oy:n kanssa laajentamaan asiakaspalveluver-
kostoamme kyseisellä alueella. Koskitraktori Oy:n investointi 
tulee parantamaan Pohjois-Suomen asiakkaidemme huolto- ja 
varaosapalveluita merkittävästi”, toteaa John Deere Forestry 
Oy:n jälkimarkkinointipäällikkö Mikko Borgström. 

 ”Olemme johdonmukaisesti investoineet toimintamme laa-
jentamiseen ja nämä investoinnit auttavat meitä myös kehittä-
mään jälkimarkkinapalveluitamme yhteistyössä John Deere Fo-
restryn kanssa. John Deeren kanssa on ollut ilo tehdä erittäin 
hyvää yhteistyötä. Haluamme tarjota asiakkaillemme mahdol-
lisimman joustavaa ja tehokasta palvelua hyödyntäen kolmen 
toimipisteemme verkostoa”, kertoo Koskitraktori Oy:n toimi-
tusjohtaja Pirkka Ylikoski. 

 John Deeren vuonna 2022 valmistunut asiakaspalvelukeskus 
Rovaniemellä yhdessä Koskitraktori Oy:n ja Kajaanin Metsäko-
nehuolto Oy:n palveluiden kanssa muodostavat kattavan asiakas-
palveluverkoston Pohjois-Pohjanmaan, Kainuun ja Lapin alueelle. 

John Deere Forestry Oy:n 
asiakastuki vahvistuu Pohjois-
Suomessa  
John Deere Forestry Oy:n sopimushuoltokumppani 
Koskitraktori Oy laajentaa toimintaansa  Oulun 
seudulla Liminkaan. 

SSAB on maailmanlaajuisesti toimiva teräsyhtiö, jonka tavoittee-
na on tuoda fossiilivapaa teräs markkinoille vuonna 2026. John 
Deere Forestry Oy korvaa osan metsäkoneiden valmistukses-
sa käytettävästä teräksestä kestävästi tuotetulla teräksellä vuo-

desta 2026 alkaen. John Deere Forestry Oy:n vastuullisuustavoite 
kestävästi valmistetuista tuotteista on 65 % vuoteen 2030 mennessä. 

 Fossiilivapaa teräs valmistetaan teknologialla, joka korvaa hiilen 
vedyllä rautamalmin pelkistysprosessissa. Tuloksena on fossiilisten 
hiilidioksidipäästöjen eliminointi. SSAB:n hybridituotantolaitos Oxe-
lösundissa Ruotsissa valmistaa teräksen.

John Deere Forestry Oy on tehnyt 
aiesopimuksen fossiilivapaan 
teräksen toimituksesta  SSAB:n 
kanssa

Metsähallituksen Luon-
topalvelut ylläpitää 
retkikohteita kansal-
lispuistoissa ja muil-

la valtion luonnonsuojelualueilla. 
Nyt se on käynnistänyt kilpailu-
tuksen viidellä alueella, joilla on 
erilaisia retkikohteita. Kilpailu-
tuksessa on mukana kohteiden 
ylläpito-, polttopuu- ja jätehuoltoa. 
Tarjoukset tulee jättää viimeis-
tään maanantaina 29.4. klo 10 
mennessä Hilma-järjestelmässä.

Tänä vuonna huoltosopimuk-
sia tehdään erityisen paljon, ja 
kilpailutuksia toteutetaan kaksi. 
Molemmissa kilpailutuksissa on 
useita osa-alueita. Sopimusten pi-
tuus vaihtelee alueittain. Toinen 
kilpailutus on vuorossa arviolta 
loppukesällä. 

Ensimmäinen kilpailutus 
on käynnistynyt – 
ostopalvelujen arvo hieman 
alle puoli miljoonaa
Nyt kilpailutukseen tulleet alueet 
sijaitsevat Etelä-Suomessa, 
Kainuun–Koillismaan alueella 
ja Lapissa. Mukana on muun 
muassa Itäisen Suomenlahden 
kansallispuiston polttopuu-, jäte- 
ja ylläpitohuoltojen hankinta, ja 
Pohjois-Suomen alueille kilpai-
lutetaan ylläpito- ja jätehuoltoja. 
Kilpailutuksessa olevien ostopal-
veluiden arvoksi on arvioitu 480 
000 euroa.

Metsähallituksen Luontopalve-
lujen hoitamien alueiden poltto-
puu-, jäte- ja ylläpitohuoltojen kil-
pailutus tehdään osa-alueittain si-
ten, että tarjouksen voi jättää va-
litsemiinsa osa-alueisiin. Se mah-
dollistaa myös pienten toimijoi-
den osallistumisen.

Tiedotteen lopussa on lista alu-
eista sekä linkki hankintailmoi-
tukseen julkisten hankintojen Hil-
ma-järjestelmässä. Aiemmasta tie-
dotuksesta poiketen Repoveden 
kansallispuisto ei ole mukana kil-
pailutuksessa, koska siellä huolto 

Metsähallitus aloitti 
huoltokilpailutuksen viidellä 
retkikohteella
Metsähallituksen Luontopalvelut kilpailuttaa retkikohteiden 
ylläpito-, polttopuu- ja jätehuoltoja useassa erässä 
vuonna 2024. Maaliskuun lopulla alkoi kilpailutus viidellä 
retkikohteella. Seuraava kilpailutus on loppukesällä.

toteutetaan määräaikaisten työn-
tekijöiden avulla

Kilpailutuksen avulla 
saadaan toimivat 
retkeilypalvelut 
Luonnossa liikkuminen on 
suomalaisille tärkeä tapa viet-
tää vapaa-aikaa. Viime vuonna 
esimerkiksi kansallispuistoihin 
tehtiin 3,6 miljoonaa käyntiä.

”Luontokohteiden huolto on 
erittäin tärkeä osa retkeilykoh-
teiden houkuttelevuutta. Kansal-
lispuistojen ja muiden Metsähal-
lituksen hoitamien luontokohtei-
den huollosta yhä suurempi osa 
ostetaan vastuullisilta sopimus-
kumppaneilta”, summaa hankin-
nan erityisasiantuntija Olli Vai-
nio Metsähallituksen Luontopal-
veluista.

Luonnossa liikkuminen vaikut-
taa tutkitusti positiivisesti ihmis-
ten terveyteen ja hyvinvointiin. 
Huoltopalvelujen laadulla onkin 
suuri merkitys vierailijoiden luon-
tokokemukselle, mutta myös alu-
een luonnolle.

Sopimuskumppanit tekevät yh-
dessä Metsähallituksen kanssa 
merkityksellistä työtä yhteiskun-
nan ja luonnon hyväksi. Metsä-
hallituksessa arvostammekin so-
pimuskumppaneissa ympäristö-
näkökohtien huomioimista, vas-
tuullisuutta, luotettavuutta, toimi-
tusvarmuutta ja korkeaa laatua. 
Toivomme sopimuskumppanil-
ta myös hyvää yhteistyökykyä, 
asiakaslähtöisyyttä, avoimuutta 
ja osaamista vaativissakin maas-
to-olosuhteissa työskentelyyn.

Kilpailutukseen sisältyvät 
alueet
Itäisen Suomenlahden 
kansallispuisto
Hossan kansallispuisto
Oulangan kansallispuisto
Lemmenjoen kansallispuisto
Utsjoki–Kevo



52 53                           • 3/2024vuotta

Koneyrittäjän 
Työpäiväkirja 2024

Koko A4 (210 x 297 
Hinta 7 € (+alv ) /kpl

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

Koneyrittäjän 
Taskukalenteri 2024

Hinta 7 € (+alv ) /kpl

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

Varaa  
Osastopaikkasi 

NYT

Palkitse vastuullinen 
metsäosaaja

Einari Vidgrenin säätiö palkitsee vastuullisen puun-
korjuun ammattilaisia – ilmianna alan taitaja säätiölle!

Säätiö jakaa tunnustuksia metsäkoneyrittäjille, -kuljet-
tajille sekä alalla vahvasti vaikuttaneille henkilöille.

Huolella tehdyt ja perustellut hakemukset pyydetään 
lähettämään verkossa osoitteessa www.evsaatio.fi.

Lähetä ehdotuksesi metsäalan osaajasta. Hakuaika 
02.04.–03.05.2024.

EINARI VIDGRENIN SÄÄTIÖ 
haluaa kehittää ja lisätä koneellisen, vastuullisen 
puunkorjuun yrittäjyyden tunnettavuutta.

Säätiö haluaa myös kasvattaa metsäalan kiinnosta-
vuutta työllistäjänä, erityisesti nuorten keskuudessa.

Koneyrittäjän 
Työmaapäiväkirja
25 kpl  
4-osainen
Jäljentävä 
Hinta 11 € 
(sis alv /kpl)

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410



Kaikki yhdessä paikassa yhdellä kertaa

Maarakennus
Puunkorjuu

Logistiikka

Bioenergia

Jämsä 29.-31.8.
4

www.finnmetko.fi

Jämsä 29.-31.8.
4

Koneyrittäjän 
Työilmoitus

25 kpl  
2 osainen
Jäljentävä 
Hinta 6,60 € (+alv ) /kpl

Tuotteisiin 
lisätään 

toimituskulut, 
minimiveloitus 5 € 

/tilaus

Tilaukset 
toimisto@

koneyrittajat.fi
✆ 040 9009410

Varaa  
Osastopaikkasi 

NYT Maarakennuskoneiden  
oma alue montulla


